
یکشنبه 18 شهریور 1403 
4 ربیع الاول 1446   8 سپتامبر 2024

سال هفتم   شماره 1887 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

صف کشی میلیون ها نفر 
برای خرید  ارا به های مرگ

آقای رئیس جمهور فکری به حال تولید ارابه های مرگ  بکنید
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معمای جراحی اقتصادی
در روزهای اخیر بار دیگر شــاهد مطرح شــدن یک اصطلاح آشنا 
از زبانِ دولتمردان کشورمان در حوزه اقتصاد ایران هستیم. ماجرا 
از این قرار است که به تازگی مسعود پزشکیان در جریان سفر به 
مشــهد مقدس و ســخنرانی در جمع فعالان اقتصادی اســتان 
خراسان رضوی، به این مساله اشاره داشته که باید در برخی بخش 
ها جراحی هایی صورت گیرد تا بتوان کشور را از وضعیت اقتصادی 
نه چندان مســاعد کنونی خارج ســازیم. وی تاکید کرده که قدم 
اول در این رابطه کســب رضایت مردم اســت.به گزارش »نقش 
اقتصاد«؛  وی با اشاره به فعالیت خود در حوزه جراحی و پزشکی 
خاطرنشان کرده: "در بیمارستان بحث این بود که مریض راضی 
شــود. مردم وقتی می دیدند ما هر کاری می توانیم انجام  می 

دهیم اگر مریض آنان فوت هم می کرد باز قدردان بودند". تقریبا 
اغلب ناظران و تحلیلگران بر این باورند که مســعود پزشــکیان 
اشارات مستقیمی را به ضرورت اصلاح برخی روندها در اقتصاد 
ایران دارد. موضوعی که پیشتر نیز وی به آن اشاره داشته و مثلا 
بــه ایــن نکته پرداخته که خرید بنزین با قیمت گزاف از خارج و 
فــروش آن بــا قیمت یارانه ای در داخل، چیزی جز به هدررفتن 
ســرمایه های ملی را به ذهن متبادر نمی کند و عاری از منطق 
اســت. مســاله ای که بسیاری آن را پالسی جدی از سوی رئیس 
جمهور منتخب با هدف افزایش قیمت سوخت توصیف کرده اند. 
پیش از این در دولت شهید رئیسی نیز بر مساله جراحی اقتصادی 

و اصلاح برخی روندهای غلط در اقتصاد کشورمان تاکید...

»نقش اقتصاد« سخنان اخیر رئیس جمهور را واکاوی می کند

اسرین مقصودی 
روزنامه نگار

نقش زنان در مصرف 
بهینه آب 

مرتضی مصطفوی
 کارشناس خودرو

 فردین آقابزرگی
کارشناس بازار سرمایه 

 ضربه عشقی
 به بورس

احتمال عقب نشینی قیمت دلار

پایان رکود در بازار ارز؟

نتانیاهو مات می شود؟

ابهـام  در آتش بس

رئیس بعدی سازمان بورس کیست؟ 

بررسی 4 گزینه احتمالی 
ریاست بورس

 هشدار به مالکانی که در سامانه 

املاک و اسکان ثبت نام نکرده اند؛ 

جریمه سنگین می شوید

لزوم تدابیر جدی برای صنعت برق

احتمال افزایش ناترازی برق 
به ۲4 هزار مگاوات

چرا بنزین در گیلان و مازندران نایاب شد؟

بحـران سفـر

مهاجران افغان را بپذیریم یا نپذیریم؟

در گفتگو با یک جامعه شناس بررسی شد:

تصاویر منتشرشده از شهرهای 
مختلف دو استان گیلان و مازندران 

در هفته گذشته نشان می دهد که با 
توجه به ازدحام مسافران پمپ های 

بنزین بار دیگر به محلی برای 
صف کشی مردم تبدیل شده اند. 

موضوعی که بار دیگر بحران تولید و 
توزیع سوخت در کشور را نمایان 

ساخت.
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گــروه اقتصادی: بازار ارز در حالی نخســتین روز 
هفته را آغاز کرد که طی هفته گذشته به دلیل 
تعطیلات سریالی کم رمق بود و خلوت و بی معامله 
ســپری شــد؛ روندی که در پی آن شاهد ثبات 
نسبی و نوسانات اندک قیمت ها بودیم. »کاهش 
تقاضــا« و »نبود مشــتریان فعال« 2 دو عاملی 
هستند که به عقیده معامله گران بازار ارز را در 
»حالت رنج« قرار دادند و تغییرات قیمتی را به 

حداقل رساندند. بررسی ها نشان می دهد...

3

۲

5

7

4

7

4

 هومن عمیدی
 کارشناس بازار سرمایه 

 راه فرار محترمانه
 عشقی!

بازار غیر مولد
 خودرو
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رونمایی از چندین پـروژه عمرانـی در سـرخ رود نگین شهـرهای شمـالی
با همت شهردارجهادی سرخ رود؛

راحله حاجیان
روزنامه نگار

به گزارش خبرنگار ما، شهردار و شورای شهر سرخ رود 
در هفته دولت هم کاری کردند کارســتان تا آنجا که 
شــهروندان به احترام آنان به تجلیل از این نمادهای 
مدیریت  مدیریــت جهادی پرداختند اما مهمتر آنکه َ
شــهری ســرخ رود ضمن ارائه خدمات خود به تحقق 
بخشــهای مهمی از منشــور انقلاب رهبر معظم انقلاب اسلامی اهتمام ویژه داشته اند. خاصه آن 
بخش که در این منشور تاکید می شود مسئولان با خدمت رسانی بی وقفه بذر امید در دل مردم 

بیافشانند و کام مردم قدر شناس را با خدمات صادقانه و مشفقانه خود شیرین سازند.
 از همین رو بود که در هفته دولت نیز شورای اسلامی شهر و شهردار سرخ رود دست در دست 
هم نهال سبز امید در دلها کاشتند و برای توسعه هر چه بیشتر این شهر که نگین سبز شهرهای 

شمالی بشمار می آید از هیچ تلاشی فروگذار نکردند.
 در ادامه به معرفی بخشی از این اقدامات می پردازیم.

 در مراســم کلنگ زنی از ســه طرح وافتتاح دو پروژه شــهرداری ســرخ رود، فیاضی نماینده مردم نورو 
محمودآباد، تقی زاده امام جمعه

 علی زاده فرماندار، رئیس واعضای شورای سرخ رود و مهندس کبود فیروزجائی شهردار، حسین 
زاده بخشدار سرخ رود، و دیگر کارکنان شهرداری و ادارات شهر سرخ رود و همچنین شهروندان 
فهیم شــهر ســرخ رودحضورداشــتند، پروژه بزرگ دیوار حائل سرخ رود در جنب رودخانه هراز 

افتتاح شد و از پروژه های عمرانی جدید شهرداری سرخ رود رونمایی و کلنگ زنی شد.
۵ پروژه عمرانی با اعتباری بیش از ۳ هزار میلیارد ریال افتتاح و کلنگ زنی شد ��

محســن کبود فیروزجایی در آیین افتتاح و کلنگ زنی پروژه های عمرانی که با حضور مســئولان 
شهرستانی و شهر برگزار شد، اظهار داشت: پروژه احداث دیواره حفاظتی با هزینه ای بالغ بر 360 

میلیارد ریال افتتاح شد.

وی ادامه داد: پروژه احداث تالار شــهر و آمفی تئاتر رو باز بوســتان ســاحلی نیز با هزینه ای بالغ بر 
1 میلیارد و 550 میلیون ریال کلنگ زنی می شود.

شــهردار ســرخ رود توســعه این شهر را محصول وفاق وهمدلی مسئولان شهری و همراهی اهالی 
شــهر دانســت و افزود: پروژه احداث دیواره حفاظتی و پل نهر شــیرا نیز با هزینه ای بالغ بر 140 

میلیارد ریال کلنگ زنی شد.
کبود فیروزجایی از شروع کار پروژه احداث فاز 4 مسیر سلامت با هزینه ای بالغ بر 900 میلیارد 

ریال خبر داد و این پروژه عمرانی را پروژه اقتصادمحور برای شهر اعلام کرد.
وی در پایان از افتتاح پروژه احداث رمپ زباله شهرداری سرخ رود با هزینه ای بالغ بر 230 میلیارد 

ریال خبر داد.

سرخ رود به عنوان پایلوت شهرگردشگری معرفی شود ��
حجت الاســلام مهدی تقی زاده امام جمعه ســرخ رود نیز در آیین رونمایی و افتتاح پروژه های 
شهرداری سرخ رود گفت: با تلاش شهردار ومدیریت شهری شاهد اقدامات خوبی در شهر سرخ 

رودهستیم.
وی افزود: همان طور که مقام معظم رهبری فرمودند مسئولان در مسیر ولایت باشند و آنچه حق 

مردم است، باید صورت گیرد.
امام جمعه ســرخ رودخاطر نشــان ساخت: پروژه هایی که امروز کلنگ زنی می شود، امید داریم تا 
هفته دولت سال آینده افتتاح شود چراکه سرخ رود باید به عنوان پایلوت یک شهر توریستی معرفی 

شود.
گام های بلند شهرداری سرخ رود در حوزه عمرانی قابل تقدیر است ��

عبدالوحید فیاضی نماینده مردم شهرستان های نور و محمودآباد در مجلس شورای اسلامی دراین 
مراسم با اشاره به اینکه باید از اینگونه پیشرفت ها برای توسعه بیشتر سرخ رود الگو برداری شودچرا 

که شهرداری در گام های خود در حوزه عمرانی به خوبی عمل می کند.
وی خاطرنشان کرد: وحدت وهمدلی روز افزون سرخ رود به محوریت امام جمعه سرخ رود بسیار 

عالی است ونتیجه آن آینده درخشان برای شهر خواهدبود.
آینده درخشان در انتظار شهر سرخ رود ��

عبدالوحید فیاضی نماینده مردم شهرستان های نور و محمودآباد در مجلس شورای اسلامی در 
این آیین با اشاره به اینکه باید از اینگونه پیشرفت ها برای توسعه بیشتر سرخ رود استفاده کنیم، 

گفت: شهرداری در گام های خود در حوزه عمرانی به خوبی عمل می کند.
وی خاطرنشان کرد: اتحاد تشکیل شده در این شهر به محوریت امام جمعه سرخ رود بسیار عالی 

است که آینده درخشانی برای شهر همراه خواهد داشت.
نماینده مردم شهرستان های نور و محمودآباد در مجلس شورای اسلامی افزود: در مورد مسئله 
آب سرخ رود با وزیر نیرو در خصوص مشکلات صحبت شد، این کار بنیادی است که با اقدامات 

جدی صورت می پذیرد.



سرلشکر سلامی: ۱۴ کشتی ما را زدند ما هم ۱۲ کشتی اسرائیلی را زدیم
گروه سیاسی: سرلشکر حسین سلامی فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در نشست رئیس جمهور با فرماندهان قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا گفت: 
آقای رئیس جمهور بنده در ادامه فرمایشات شما که درباره تحریم فرمودید 
باید بگویم که ما تقریباً 5 تا 6 ســال خیلی ســخت را پشــت سر گذاشتیم، 
ازیک طــرف تحریم هــا و مشــکلات کرونا بود و از طرفــی ترامپ بود که او 
دست کمی از کرونا نداشت.وی افزود: در دریای سرخ و مدیترانه 14 کشتی 
از ما زدند که نفت صادر نشــود ما اوایل متوجه نبودیم که چه کســی این 
کشــتی ها را می زند، اما بالاخره متوجه شــدیم که رژیم صهیونیستی است 
به گونه ای که مرموزانه و مبهم این کار را انجام می دادند.فرمانده کل ســپاه 
گفت: در شــمال اقیانوس هند و در جاهای مختلف 12 کشــتی از رژیم 
صهیونیســتی زده شــد و وقتی کشتی پنجم را زدیم دست آن ها بالا رفت و 
گفتند که نبرد کشــتی ها را متوقف می کنیم.سرلشــکر سلامی بیان کرد: 
انگلیسی ها نفتکش ما را در جبل الطارق گرفتند و وقتی ما کشتی آن ها را 
گرفتیم و مبادله کردیم آن ها تسلیم شدند. دو کشتی ما را در یونان گرفتند 
و ما دو کشتی از آن ها گرفتیم و آن ها تسلیم شدند.وی ادامه داد: ما توانستیم 

هواپیمای بدون سرنشین پیشرفته آن ها را ساقط کنیم، ما در بحران شدیدی 
بودیم یعنی سردار سلیمانی را زده بودند، هواپیمای اوکراینی سقوط کرده 
بــود، کرونا غالب شــده بود و تحریم اقتصــادی را در حداکثر درجه اعمال 
می کردند و تلاش می کردند که ما را در انزوای سیاسی قرار دهند.سرلشکر 
سلامی بیان کرد: آمریکایی ها آمدند با یک ناو جنگی، کشتی ما را سرقت 
کنند و بچه های ما درست چسبیده به آن ها بودند و لذا هرچه آمریکایی ها 
فشــار آوردند که کشــتی را سرقت کنند نیروهای ما اجازه ندادند و در آخر 
هم آن ها سرافکنده برگشتند.وی خاطرنشان کرد: وقتی این اتفاقات رخ داد 
تحریم به لحاظ اجرا شکسته شد، ولی این پایان ماجرا نبود ما باید مردم را 
در کرونا مدیریت می کردیم لذا ساخت واکسن را آغاز و طرح شهید سلیمانی 
را پیاده سازی کردیم و تمامی ظرفیت های سپاه را در اختیار کرونا قرار دادیم.

فرمانده کل ســپاه تأکید کرد: از آن طرف نیز قرارگاه ســازندگی و بســیج 
سازندگی هم می بایست اجازه نمی دادند هیچ بیماری و خانواده ای که دارای 
فقر معیشتی شده آسیب ببیند و لذا نهضت کمک های مؤمنانه را طراحی 
کردیم و در این سال ها کارهایی بسیار عجیبی در محرومیت زدایی صورت 

گرفت.سرلشکر سلامی بیان کرد: هیچ یک از این 3۸0 طرح عظیم ملی که 
امروز در دست اجرا است چرخ هایش حتی کند هم نشد یعنی حتی اجازه 
ندادیم که تحریم بر سازندگی کشور مؤثر باشد.وی تأکید کرد: در خارج از 
مرزها هم پدیده تکفیر را مهار می کردیم. اکنون امن ترین خطوط کشتیرانی 
در تمام دریاها متعلق به کشتی است که پرچم ایران در آن برافراشته شده 
است.سرلشــکر ســلامی گفت: آمریکایی ها آمدند دو کشــتی از ما را که به 
سمت ونزوئلا می رفت را سرقت کنند، بنده به اتفاق سردار تنگسیری به آنجا 
رفتیم و مقابل چشــم آن ها عملیات توقیف و تصرف نفتکش آمریکایی را 
شبیه سازی کردیم و پشت بی سیم ها هم اعلام کردیم و وقتی متوجه شدند، 
کشــتی ها با امنیت کامل عبور کردند.وی خطاب به دولت جدید گفت: ما 
ظرفیت بالایی داریم هم در تأمین امنیت کشور در مقابل اقدامات تجاوزکارانه 
هر دشمنی و هم در کمک به دولت در شکستن تحریم های اقتصادی و نه 
فقط شکست نخوردن از دشمن بلکه شکست دادن دشمن به دولت کمک 
می کنیم.وی ادامه داد: تمامی امکانات و تجهیزات سپاه و بسیج برای پیش 

برد اهداف دولت در خدمت است.

دیدار پوتین با پزشکیان در حاسیه نشست بریکس

»کاظم جلالی«، سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو به خبرگزاری تاس اعلام کرد »مسعود پزشکیان«، رئیس جمهور جدید 
ایران قرار اســت در ماه اکتبر برای شــرکت در نشســت کشــورهای عضو بریکس به کازان ســفر کند. وی در جریان این سفر با 
»ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روسیه دیدار خواهد کردسفیر ایران در پاسخ به سوالی در این خصوص گفت: بله، فکر می کنم 
او در اجلاس بریکس در کازان شــرکت کند و اکنون در حال آماده شــدن برای این ســفر هســتیم تا برای روابط دوجانبه میان 
تهران و مسکو مفید و موفق باشد.وی ادامه داد: در مورد روابط دوجانبه، دیدار با آقای پوتین، رئیس جمهور روسیه و همچنین 
دیدارهای دوجانبه با دیگر مقامات این کشور، با جامعه ایرانی و سخنرانی در اجلاس برنامه ریزی شده است.بنابر گزارش تاس، 
از 1 ژانویه 2024، ریاســت بریکس به روســیه واگذار شــد. این ریاســت تا پایان ســال ادامه خواهد داشت و شامل بیش از 200 
رویداد است که دارای طیف گسترده ای از موضوعات هستند. رویداد اصلی در این یک سال، اجلاس سران بریکس در روزهای 
22 تا 24 اکتبر 2024 در کازان، شــهری واقع در جنوب غرب روســیه خواهد بود. ایران به طور رســمی در اول ژانویه 2024 به 
بریکس پیوست.سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو همچنین گفت توافق همکاری جامع میان ایران و روسیه نیز احتمالاً 
در حاشیه نشست بریکس در اکتبر یا در جریان دیداری دیگر میان روسای جمهور 2 کشور، زمانی که این سند تکمیل می شود، 
امضا خواهد شد.دیپلمات ایرانی در پاسخ به این شوال که »آیا توافق جامع ایران و روسیه در کازان امضا می شود یا نه؟« تصریح 
کرد: ما با همکاران روســی خود در این مورد صحبت کرده ایم. ایده اول در واقع این گونه اســت. »زیرا این نشســت یک رویداد 
بزرگ است. در حال حاضر روی این موضوع کار می شود، 2 گزینه در حال بررسی است، اما هنوز تصمیمی گرفته نشده است. 
اولین گزینه امضای ســند در حاشــیه اجلاس در کازان و گزینه دوم در یک دیدار جداگانه اســت.او افزود: رهبران بســیاری از 
کشــورها دعوت شــده اند. علاوه براین، رئیس جمهور روســیه میزبان خواهد بود و برای مسعود پزشکیان، این اولین سفر وی به 
فدراسیون روسیه خواهد بود. همچنین می توانیم امضای این سند را به نشستی جداگانه در تهران یا مسکو موکول کنیم.سفیر 
جمهوری اسلامی ایران همچنین خاطر نشان کرد روند توسعه یک توافق نامه بزرگ بین کشورها تکمیل شده است. ما در واقع 

آن را نهایی کرده ایم، مراحل داخلی در حال انجام است و سند در حال آماده سازی برای امضا است.

ظریف: بزرگ ترین چالش ما در انتخابات آراء خاموش بود نه رقیب انتخاباتی

محمد جواد ظریف در پاسخ به این سؤال که چه شدف ناگهان کُتِ سیاست خارجی را از تنش در آورده و کت سیاست 
داخلی را به تن کرده و این طور با شور و هیجان وارد مسائل سیاست داخلی شده است گفت: به هر حال بنده برداشتم 
این بود – درست یا اشتباه – که یک جریان فکری که نمی تواند تأمین کننده منافع ملی باشد، برای حضور در همه 
حوزه های حیات اجتماعی ایران آمادگی پیدا کرده و به قول خودشان یک حاکمیت در سایه نه فقط دولت در سایه 
ایجاد کرده که از نظر من نگران کننده بود. لذا علیرغم این که نه تجربه زیادی در سیاست داخلی داشتم و نه تخصص 
علمی ام سیاست داخلی بود- چون در تمام حدود 40 و خرده ای سال فعالیت دولتی ام در کنار کار دانشگاهی فقط 
در حوزه سیاســت خارجی کار کرده ام - اما احســاس کردم ضرورتی وجود دارد که در این حوزه حضور پیدا کنم و 
کمک کنم که اولاً مردم در انتخابات حضور پیدا کنند. چون بزرگترین چالش ما آرای رقیب نبود. بزرگ ترین چالش 
ما آرای خاموشی بودند که قرار بود در انتخابات شرکت نکنند.به گفته معاون راهبردی رئیس جمهور این که عده ای 
نمی خواســتند در انتخابات شــرکت کنند و در دوره اول هم دیدیم که تعداد قابل توجهی شــاید شــصت درصد مردم 
حضور پیدا نکردند از نظر او جای نگرانی داشته است. او می گوید: من این را از نظر امنیت ملی بدون نگاه جناحی به 
ضرر کشــور می دانم. حضور کمرنگ در انتخابات را برای حاکمیت ملی و اســتقلال ایران مفید نمی دانم. صرفنظر از 
این که نگاه سیاسی شما موافق جناحی باشد یا اصلًا موافق هیچ کدام از جناح ها نباشد، این ها مهم نیست مجموعه ای 
از این شــرایط یعنی دلزدگی مردم از روند انتخاباتی و عدم علاقه شــان به حضور در تعیین سرنوشــت سیاسی شان به 
این دلیل که شــاید فکر می کردند مشارکتشــان خیلی تأثیر ندارد، این ها نگران کننده بود.ظریف گفت که یکی از 
انتخاب ها هم از نظر او نگران کننده بوده اســت هرچند که به آن فرد و رأی دهندگان به اواحترام می گذارم.وی در 
پاسخ به این سؤال که اگر نتیجه نمی گرفتید چه می شد؟ گفت: باز هم فرقی نمی کرد. احساس مسئولیتی کرده بودم. 
چه فرقی می کرد؟ حتماً ناراحت می شــدم! دروغ چرا. ولی به هر حال وظیفه مان را انجام داده بودیم ولی در این که 

حتماً به انتخاب مردم در آن شرایط هم احترام می گذاشتیم تردید ندارم.
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مذاکرات 
آتش بس تحت 
شعاع بد 
قلقی های 
نتانیاهو قرار 
گرفته است. 
به نظر می رسد 
که او 
کوچک ترین 
علاقه ای به پایان 
این جنگ که 
هیج دستاوردی 
برایش نداشته 
است، ندارد. 
کشته شدن 
بیش از 42 هزار 
فلسطینی، 
هزینه های 
فراوان از جیب 
ساکنین 
سرزمین های 
اشغالی و مورد 
اتهام و نفرت قرار 
گرفتن از سوی 
جوامع انسانی و 
کاهش 
محبوبیت در 
میان رهبران 
کشورهای غربی 
از جمله آمریکا، 
تمام دستاوردی 
است که تل آویو 
از جنگ 11 ماهه 
غزه به دست 
آورده
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ترکیه و چالش بریکس

 در هفته گذشــته، یوری اوشــاکوف، مشاور ارشد سیاست خارجی 
رئیس جمهور روسیه، طی بیانیه ای رسمی اعلام کرد که جمهوری 
ترکیه درخواست عضویت کامل در گروه بریکس را به صورت کتبی 

ارائه داده است.
با توجه به اهمیت این موضوع در روابط بین الملل و همچنین ماهیت 
بین المللــی گــروه بریکس، انتظار می رفت که دولت ترکیه به طور 
رسمی به این خبر واکنش نشان دهد. هرچند تاکنون هیچ تأییدیه 
رســمی از ســوی مقامات ترکیه منتشر نشده، اما عدم تکذیب این 
خبر نیز می تواند به عنوان یک تأیید ضمنی تلقی شود. لذا، می توان 
استنباط کرد که خبر اعلام شده از سوی روسیه مبنی بر درخواست 
عضویــت ترکیه در بریکس، واقعیت داشــته و جمهوری ترکیه به 
دلایل مختلف سیاسی و اقتصادی، تصمیم به پیوستن به این گروه 

گرفته است.
ایــن رویداد، در چارچوب تحولات ژئوپلیتیک منطقه و تلاش های 
ترکیه برای تنوع بخشی به روابط بین المللی خود قابل تفسیر است. 
عضویت در گروه بریکس، که متشکل از اقتصادهای نوظهور بزرگ 
است، می تواند به ترکیه فرصت هایی برای افزایش نفوذ اقتصادی و 
سیاسی در سطح جهانی ارائه دهد. با این حال، این تصمیم همچنین 
می تواند پیامدهایی برای روابط ترکیه با اتحادیه اروپا و ناتو داشته 
باشــد، چرا که بریکس اغلب به عنوان یک بلوک مقابل غرب تلقی 

می شود.
علیرغم عدم انتشار رسمی اخبار مربوطه، وجود فشارهای بین المللی 
به ویژه از سوی آمریکا، موجب شده که کشورهای متقاضی عضویت 
در گروه بریکس از اعلام عمومی درخواست خود اجتناب ورزند. در 
این راســتا، می توان به نمونه هایی همچون آرژانتین و عربســتان 
سعودی اشاره کرد. آرژانتین که در سال گذشته درخواست عضویت 
آن پذیرفته شــده بود، به دلایل نامعلومی از عضویت در این گروه 
انصراف داد. همچنین، عربســتان ســعودی نیز با وجود پذیرش 

درخواست عضویت، از تأیید رسمی این خبر خودداری نمود.
صرف نظر از نتیجه نهایی، این اقدام ترکیه، شاید جسورانه ترین گام 
حزب عدالت و توسعه در عرصه سیاست خارجی در سال های اخیر 
باشد. همان طور که درخواست عضویت عربستان سعودی در سال 
گذشــته حائز اهمیت بود، درخواســت امسال ترکیه نیز از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است.
مهم ترین دلیل این اقدام، آن است که برای نخستین بار یک عضو 
ناتو در حال گسستن از نظام آتلانتیک است. می دانیم که کشورهای 
بریکس، به ویژه روسیه، از این درخواست استقبال گرمی کرده اند. 
این درخواست، یک درخواست معمولی نیست و شاهد نتایج آن در 

ماه ها یا حتی هفته های آینده خواهیم بود.
حزب عدالت و توســعه، که پیش تر درخواســت عضویت در گروه 
بریکس را مطرح کرده بود، در روز 5 ســپتامبر، برنامه میان مدت 

خود را برای سال های 2025 تا 2027 ارائه کرد.
جودت یلماز معاون اردوغان، با همراهی وزرای مرتبط، این برنامه 

اقتصادی را به گونه ای معرفی کرد که گویی نخست وزیر است.
در هفته های اخیر، جوّی ایجاد شــده بود که گویا حزب عدالت و 
توسعه در برنامه میان مدت خود، تصمیمات مهم اقتصادی را اعلام 
کرده و شــاید حتی مســیر اقتصادی کشور را تغییر خواهد داد. اما 
نتیجه نهایی، بسیار کمتر از انتظارات بود. برنامه ای که توسط جودت 
یلماز رونمایی شــد، به جز تغییرات جزئی در برخی اعداد، تفاوت 

قابل توجهی با برنامه های قبلی نداشت.
برنامه میان مدت دولت ترکیه از منظر اقتصادی فاقد چشــم انداز 
مثبت برای بهبود وضعیت اشتغال است و برنامه ارائه شده، نتوانسته 
است بهبود قابل توجهی در وضعیت بیکاری را پیش بینی کند. نرخ 

پیش بینی شده بیکاری برای سال 2025، 9.6 درصد است.
بیــکاری همچنان به عنــوان یک چالش جدی برای جامعه ترکیه 
مطرح اســت، اما راهکارهای مشــخصی برای کاهش آن ارائه نشده 
اســت. به نظر می رســد که اقتصاد ترکیه به برنامه های لیبرالی و 
مکانیزم های خودتنظیمی بازار ســپرده شده است و انتظار می رود 

که مسائل اقتصادی به صورت خودکار حل شوند.
برنامه میان مدت ارائه شده، مملو از ناامیدی است. در سال گذشته، 
برنامه اقتصادی اجرا شده، منجر به ورود سرمایه های سرگردان به 
ترکیه شــده که همچون یک بمب ســاعتی عمــل می کنند. این 
سرمایه ها به سرمایه گذاری تبدیل نخواهند شد و در نهایت، با خروج 
از کشــور، خســارات قابل توجهی را به اقتصاد ترکیه وارد خواهند 

کرد.
ترکیه تصمیم گرفته که به بریکس بپیوندد. سرمایه های سرگردان، 
دشمن شماره یک بریکس هستند. سؤالی که مطرح است این است 

که ترکیه چگونه با این چالش مواجه خواهد شد؟

بازتاب

سفیر ایران در ارمنستان: خواب ها و رویاها در 
ارتباط با زنگزور تعبیر نخواهد شد

مهدی سبحانی سفیر ایران در ارمنستان گفت: موضع ما درباره رفع 
انســداد کاملًا مشخص است؛ مخالف رفع انسداد نیستیم، اما تمام 
رفع انسدادها باید تحت حاکمیت سرزمینی و ملی ارمنستان باشد.

وی افــزود: خواب هــا و رویاها در ارتباط با موضوعات مختلفی مثل 
زنگزور تعبیر نخواهد شد.ســبحانی اظهار کرد: تهران طرفدار این 
است که تمام کنترل ها و نظارت ها توسط دولت و حاکمیت ارمنستان 
باشد. ما در قرن ب 21 هستیم کشور استقلال و حاکمیت دارند و 

این حاکمیت را اعمال می کنند.

دستور مهم پزشکیان؛ 
فشار برای انتصابات سببی و نسبی ممنوع!

فاطمه مهاجرانی ســخنگوی دولت چهاردهم در شــبکه اجتماعی 
ایکــس نوشــت: در گفتگویی که با رئیــس جمهور درباره انتصاب 
مدیــران داشــتم، ایشــان تاکید کردند انتصاب هــا باید بر مبنای 
شایستگی باشد و از ظرفیت های زنان، جوانان و اقوام استفاده شود 
و از هرگونه فشار برای انتصاب های مبتنی بر روابط سببی و نسبی 

جلوگیری شود.

ابهـام 
در آتش بس

نتانیاهو مات می شود؟

گروه بین الملل: نتانیاهو نخســت وزیر اســراییل پس از 
کشــته شدن شش اسیر اسراییلی در غزه، بیش از هر 
زمان دیگری تحت فشــار و مورد نفرت همگانی قرار 
گرفته است. 11 ماه پس از هفت اکتبر تعداد کشته ها 
در غزه به بیش از 42 هزار نفر رســیده اســت. همزمان 
بــر اثــر بمباران هــای پیاپــی، بخــش اعظمــی از 
زیرســاخت های غــزه از بین رفته و چشــم انداز یک 
آتش بس حداقل تا پایان دولت بایدن دور از دسترس 

به نظر می رسد.
 تل آویو صحنه اعتراضات ��

پیدا شــدن جســد شش اسیر اســرائیلی در روزهای 
گذشــته در یک تونل در رفح به اعتراضاتی بزرگ در 
سرزمین های اشغالی منجر شد. اعتراضاتی که بسیاری 
آن را یکــی از شــدیدترین اعتراضات علیه نتانیاهو و 
تصمیماتش دانســتند. این اعتراضات تا جایی پیش 
رفت که برخی طرح اعتصاب سراسری را مطرح کردند. 
اما در نهایت این اعتصاب به جایی نرسید. اما اعتراضات 

خیابانی به قوت خود باقی ماند.
ماجــرا از ایــن قرار بــود که پس از چند روز جدل بین 
مقامات اســرائیلی بر ســر ماندن یا نماندن در محور 
فیلادلفیا، یعنی باریکه ای 14 کیلومتری در مرز غزه و 
مصر که اسراییل پس از هفت اکتبر در آنجا جا گرفته 
اســت، نتانیاهــو تصمیم گرفت به جــای تن دادن به 
آتش بــس حضــور ارتش در فیلادلفیا را تضمین کند. 
همزمان با گرفتن این تصمیم، جســد شــش اســیر 
اســراییلی در تونل های غزه پیدا شد. این ماجرا چنان 
ســروصدایی به راه انداخت که حتی در شــبکه های 
تلویزیونی نســبتاً همســو با دولت نتانیاهو؛ برخی از 

مجریان خشــم خود را بر ســر نتانیاهو فریاد زده و از او 
می خواســتند هر چه زودتر به آتش بس تن دهد و از 
محور فیلادلفیا خارج شود. یائیر لاپید، رهبر اپوزیسیون 
یکی از کسانی بود که پابه پای معترضان دست از انتقاد 
از نتانیاهو نکشید و او را مسئول مرگ این 6 نفر دانست. 
این رویداد باعث شــد تا صدها هزار نفردر شــهرهای 
مختلف سرزمین های اشغالی اقدام به اعتراض نسبت 

به سیاست های کابینه بنیامین نتانیاهو کنند.
اوضاع نامشخص مذاکرات آتش بس ��

مذاکرات آتش بس تحت شــعاع بد قلقی های نتانیاهو 
قرار گرفته اســت. به نظر می رســد که او کوچک ترین 
علاقه ای به پایان این جنگ که هیج دستاوردی برایش 
نداشــته اســت، ندارد. کشته شــدن بیش از 42 هزار 
فلســطینی، هزینه هــای فراوان از جیب ســاکنین 
سرزمین های اشغالی و مورد اتهام و نفرت قرار گرفتن 
از ســوی جوامع انســانی و کاهش محبوبیت در میان 
رهبــران کشــورهای غربــی از جمله آمریــکا، تمام 
دستاوردی است که تل آویو از جنگ 11 ماهه غزه به 
دســت آورده. نتانیاهــو هــر چند توانســته برخی از 
چهره های حماس را ترور کند اما در نهایت این جنبش 
کماکان روی پا ایستاده است. بخشی از مشکل کماکان 
در مورد محور فیلادلفیاست که نتانیاهو پا پس کشیدن 
از آن را با فاز دوم آتش بس همزمان می داند اما حماس 

حاضر نیست قول های او را بپذیرد.
یــک منبــع بلند پایه مصری گفته بنیامین نتانیاهو با 
ادعاهای خود مبنی بر انتقال سلاح از مصر به نوار غزه 
زمینه را برای اعلام شکست امنیتی و سیاسی خود و 
ناتوانی از دســتیابی به اســرای اشغالگر در نوار غزه یا 

تحقــق هرگونــه پیروزی نظامی در این باریکه و کرانه 
باختری اشغالی مهیا می کند.

این تنها اعراب نیستند که نتانیاهو را مقصر به فرجام 
نرســیدن آتش بس می دانند. بلکه حتی گالانت، وزیر 
جنگ اســراییل هم به بنیامین نتانیاهو در خصوص 
اســتمرار این مطالبات غیرممکن هشدار داده است و 
با معترضان همصدا شده. حماس می گوید که در همان 
مرحله نخســت توافق احتمالی آتش بس، حتی یک 
ســرباز صهیونیست نیز نباید در فیلادلفیا یا نتساریم 
باقی مانده باشد؛ خلیل الحیه، مسئول پرونده مذاکرات 
جنبــش مقاومت اســلامی حماس بــه صراحت این 
موضوع را که اسراییل در مرحله دوم آتش بس کریدور 
فیلادلفیا را ترک کند رد کرده و گفته که برای بنیامین 
نتانیاهو، نخست وزیر رژیم صهیونیستی محور فیلادلفیا 
)یا همان صلاح الدین( مهم تر از اسراســت و او اسرای 
اسرائیلی را قربانی می کند، زیرا اهمیتی برای آنها قائل 
نیســت.این تفســیر البته تنها به سردمداران حماس 
مرتبط نیست. بسیاری از غربی ها و حتی مردم ساکن 
در سرزمین های اشغالی حالا دیگر معترفند که برای 
نتانیاهو جان اسرا فاقد اهمیت است. او تنها به داشتن 
یک دستاورد در جنگ غزه فکر می کند تا بتواند مانع 
از محاکمه و سقوطش پس از آتش بسی احتمالی شود.
به گزارش ایســنا، حماس برای مخالفت خود دلایلی 
هم دارد. نخست این که هیچ گونه تضمینی در خصوص 
موفقیت آمیــز بودن مرحله اول آتش بس وجود ندارد. 
نباید فراموش کرد که طرف مقابل این توافق، آمریکا 
و رژیم اشــغالگر هســتند که یکی از خصوصیات ذاتی 
آنها نقض آتش بس و توافقاتی است که جهت کنترل 

بحران ها منعقد می شود.
دوم این که اگر رژیم اشــغالگر اراده ای برای خروج از 
محور فیلادلفیا داشته باشد، باید قاعدتاً در همان مرحله 
نخســت، چنین اراده ای نمود پیدا کند.ســوم این که 
باقی مانــدن صهیونیســت ها در محــور نتســاریم و 
فیلادلفیا، مترادف با همان استمرار جنگ غزه )با شکل 
و شــمایلی دیگر( خواهد بود، بنابراین توجیهی ندارد 
بدون خروج دشمن کودک کش و غاصب اسرائیلی از 
محورهــای فیلادلفیا و نتســاریم، حتی یک اســیر 
صهیونیست آزاد شود.به نظر می رسد نتانیاهو حداقل 
در ظاهر بر سر آتش بس حتی با ایالات متحده به عنوان 
جدی ترین متحد خود تفاهمی ندارد. او به تازگی خبر 
سی ان ان و ادعای بلینکن وزیرخارجه آمریکا را در مورد 
اینکه 90 درصد شرایط آتش بس در غزه حل و فصل 
شــده را رد کرده و گفته اســت که آتش بس نزدیک 
نیست. برخی از رسانه های غربی مانند نیویورک تایمز 
معتقدند که نتانیاهو دستکم مایل است تا آتش بس را 
تا زمان خروج بایدن از کاخ ســفید به تعویق بیندازد. 
این دو که ارتباطشان در ماه های اخیر اندکی سرد شده 
اســت، بر سر مساله آتش بس به توافق نرسیده اند. اما 
بی بی بر روی فرد دیگری شــرط بســته است. ارتباط 
خوب نتانیاهو با ترامپ در دوران حضور او در کاخ سفید 
باعث شده تا نخست وزیر اسراییل بر سر اینکه ترامپ 
دوباره به ریاست جمهوری آمریکا برسد یا نه دست به 
قمــار بزند. به نظر می رســد که بــرای نتانیاهو بایدن 
نتوانســته یک حامی بی چون و چرا باشــد و تل آویو 
ترجیح می دهد تا با آمریکایی که رهبری آن را ترامپ 

برعهده دارد، به یک نتیجه بر سر غزه برسد.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

مسعود پزشکیان در بازدید از فعالیت های زیربنایی و زیرساختی 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( بیان کرد: ما هم جزو شما 
بوده و هم بسیجی بوده، هستیم و خواهیم بود. این نگاه بسیجی 
بــه معنــای واقعی می تواند مملکت را نجات دهد. ما هر کاری از 

دستمان بر بیاید در خدمت شما هستیم.
رئیس جمهور گفت: باید جلســه ای با بچه های بســیج برای 
ســاختن یکســری مدارس برگزار کنیم. ما تجربه موفقی برای 
ساخت خانه های بهداشت به شکل بسیجی در تبریز داریم. در 
عرض شــش ماه بالغ بر 600 خانه بهداشــت را با همین شــیوه 

ساختیم. ما فقط مصالح می دادیم ولی مردم کمک می کردند. 
بچه ها کار می کردند. مهندسان داوطلبانه کار می کردند. بنده 
تصور می کنم اگر جلسه ای برگزار کنیم می توانیم تمام مشکل 
مــدارس را در مناطــق محروم برطــرف کنیم. مصالح را دولت 
می دهد و کار و فعالیت را به مردم می سپاریم. می توان از ظرفیت 
دانشجوها برای کشیدن نقشه استفاده کرد. بنده تصور می کنم 
کــه راحــت با کمک همان مناطقی که به مدرســه نیاز دارند، 
می توانیم کل مشکلات کمبود مدارس را یکساله با نگاه بسیجی 

بسازیم.

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش، بیان کرد: در برخی 
 از جاهــا کارخانه هایــی احــداث شــده که توجیــه اقتصادی 

ندارد. 
ولی اگر ما برویم به منطقه ای و مردم ببینند خدمات و امکانات 
و کار در منطقه هســت، ســرمایه گذار و افراد نیز به این منطقه 
خواهند آمد، تهران نیز از این وضعیت خارج می شود. بنده فکر 
می کنم با ادامه روند فعلی حل مشکل تهران غیر قابل حل است. 
توســعه تهران با بی آبی که وجود دارد، هر کاری کنیم بیخود 

داریم وقت تلف می کنیم.

پزشکیان: کارخانه هایی احداث شده که توجیه اقتصادی ندارد



 افزایش دستمزد کارگران چگونه خواهد بود؟
 وزیر کار: باید منافع بلندمدت و همگانی مردم را انتخاب کرد

 ندا خسرو شاهی
روزنامه نگار

گروه اقتصادی:  هر ســاله موضوع تعیین دســتمزد کارگران به عنوان یکی از 
مطالبات اصلی جامعه کارگری مطرح می شود و از نیمه دوم سال، مذاکرات 
مزدی میان نمایندگان کارگر و کارفرما برای تعیین حداقل دستمزد سال 
بعد آغاز می شــود. این مذاکرات برای رســیدن به اجماع و اتفاق نظر همه 
شــرکای اجتماعی تا اســفندماه ادامه می یابد.طبق مــاده 41 قانون کار، 
نمایندگان تشکل های کارگری، کارفرمایی و دولت در ماه های پایانی سال 
در شورای عالی کار گرد هم آمده و درخصوص اصلی ترین دغدغه کارگران 
که حقوق و دستمزد سالیانه است، به چانه زنی می پردازند. پس از مذاکرات 
طولانی و متداول، در نهایت رقم دستمزد کارگران برای سال بعد به گونه ای 
که منافع کارگران و کارفرمایان را در پی داشته باشد، توسط اعضای شورای 
عالی کار به تصویب می رسد.اگرچه افزایش حداقل دستمزد در طول سال ها 
آنطور که باید رضایت خاطر جامعه کارگری را در پی نداشــته اما دولت ها 
تلاش می کنند تا حداقل دستمزد بالاتر از نرخ تورم تصویب شود.نمایندگان 
کارگر همه ساله درصدد افزایش دستمزد متناسب با نرخ تورم هستند و بر 
جبران هزینه های سبد معیشت خانوارهای کارگری تاکید دارند. نمایندگان 
کارفرمایی نیز با وجود آنکه به مشکلات اقتصادی واقفند و از شرایط زندگی 
کارگــران خــود آگاهند اما هزینه های جانبی بنگاه اعم از تأمین مواد اولیه،  
مالیات و بدهی بانکی را یادآور شــده و مشــکلات خود را مطرح می کنند.به 
اذعان برخی کارفرمایان افزایش دستمزد موجب ریزش نیروهای کار می شود 
در حالــی که کارشناســان بر این عقیده انــد که افزایش مزد نه تنها ریزش 

نیــروی کار را درپــی ندارد بلکه موجب ارتقای ســطح کیفی محصولات و 
تولیدات بنگاه شده و بهره وری واحدهای اقتصادی را بالا می برد.در همین 
راســتا، احمــد مــی دری ـ وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی به تازگی در 
اظهارنظری نســبت به افزایش حقوق کارگران متناســب با نرخ تورم اعلام 
موضــع کــرده و با درنظر گرفتن نقــش هر دو یعنی کارگر و کارفرما، گفته 
اســت: قاعده بر این اســت که کارگران برای دریافت دســتمزد بیشــتر و 
کارفرمایان برای پرداخت دســتمزد کمتر چانه زنی می کنند، اما درکی که 
از بهره وری نیروی انســانی و نقش کارگران در بهره وری داریم ما را به این 
ســو می کشــاند که به هر دو طرف مســاله نگاه کنیم.از نگاه وی واحدهای 
کارآمدی وجود دارند که در اقتصاد باید از آنها حمایت کرد و فرصتی برای 
حمایــت از بنگاه هــای ضعیف به وجــود آورد.البته وزیر کار تاکید دارد که 
حمایت از بنگاه ها زمان بر و مشروط است و در دوراهی بین منافع بلندمدت 
کشور و منافع یک بنگاه خاص، باید همواره منافع بلندمدت و همگانی مردم 
را انتخاب کرد.تعیین رقم دستمزد ماحصل ماه ها و هفته ها مذاکره و گفت وگو 
میان نمایندگان کارگر و کارفرما و دولت است که پس از تأیید نهایی روی 
میز شورای عالی کار قرار می گیرد تا سرنوشت دستمزد کارگران برای یک 
ســال کاری رقم بخورد.به همین منظور نیمه دوم هر ســال بررســی ابعاد 
دستمزد و محاسبه هزینه های سبد معیشت خانوارهای کارگری در کمیته 
دستمزد شورای عالی کار آغاز می شود و پس از مذاکرات و جلسات متعدد، 
رقم اعلامی به مبنایی برای تصمیم گیری در مذاکرات مزد تبدیل می شود.
حمید حاج اسماعیلی - کارشناس روابط کار در گفت وگو با ایسنا، فرایند 
تعیین دستمزد را مورد اشاره قرار داده و می گوید: فرایند تعیین دستمزد 

طبق آنچه در قانون آمده با حضور نمایندگان کارگری، کارفرمایی و دولت 
به شکل سه جانبه تعیین می شود بنابراین وزارت کار برگزار کننده جلسات 
است و جلسات مزد باید با همفکری شرکای اجتماعی یعنی دولت،  نماینده 
کارگر و نماینده کارفرما باشــد.وی معتقد اســت: اگر کار پژوهشی و علمی 
درستی در مورد دستمزد و مسائل مربوط به حوزه کار در دبیرخانه شورای 
عالی کار صورت گیرد امروز برخی چالش ها و مشــکلات در فرایند تعیین 
دســتمزد به وجود نمی آید.به گفته این کارشــناس روابط کار، پرداختن به 
مباحث غیرمرتبط با دستمزد موجب بی اعتمادی جامعه کارگری و هجمه 
بــه وزارت کار می شــود در حالی کــه همفکری و همراهی گروه کارگری و 
کارفرمایی و دولت است که سرنوشت دستمزد را مشخص می کند. ضمن 
آنکه باید به ســمت اجرای قانون در کشــور برویم و هم به مرّ قانون پایبند 
باشیم و هم شورای عالی کار را مورد اعتنا قرار بدهیم.طبق ماده 41 قانون 
کار شورای عالی کار همه ساله میزان حداقل دستمزد کارگران را بر اساس 
درصد نرخ تورم اعلامی و هزینه سبد معیشت خانوار تعیین می کند. بی تردید 
دولــت و وزارت کار نقــش تعدیل کننده و میانجی را در مذاکرات مزد میان 
کارگر و کارفرما ایفا می کنند زیرا این به نفع مذاکرات و توافقات ملی است 
و می تواند رضایت نسبی را در مجموعه کارگران و کارفرمایان ایجاد کند.به 
اعتقــاد کارشناســان در صورتی که هزینه هــای زندگی افزایش یابد، روی 
دســتمزد تأثیر می گذارد ولی چنانچه تورم کنترل شــود، فشار بر کارگر و 
کارفرما کمتر خواهد شد؛ از این رو در راستای حمایت از کارگر و کارفرما، 
لازم است سیاست بهبود فضای کسب وکار و کنترل و مهار تورم در پیش 

گرفته شود.

استعفای مجید عشقی پس از افشای وام میلیاردی!

درپی حواشی مطرح شده درخصوص دریافت وام های قرض الحسنه میلیاردی از سوی رئیس و برخی اعضای هیات مدیره 
ســازمان بورس، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار امروز اســتعفای کتبی خود را به رئیس شــورای عالی بورس ارائه داد.

مجید عشــقی که پیش تر بلافاصله پس از رأی اعتماد مجلس شــورای اســلامی به عبدالناصر همتی - وزیر امور اقتصاد و 
دارایی - به صورت شفاهی استعفای خود را به وزیر امور اقتصادی و دارایی، اعلام کرده بود، دیروز با ارسال نامه ای به طور 
رسمی از سمت خود استعفا داد.مجید عشقی در تاریخ 21 مهر 1400 با رأی اکثریت اعضای شورای عالی بورس به عنوان 
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار انتخاب شده بود. عشقی 30 ماه بعد یعنی در 20 فروردین 1403 یک بار دیگر با کسب 
رأی اعتماد و حمایت مجدد اعضای شورای عالی بورس برای دو سال و نیم دیگر در سمت خود ابقا شده بود.حال با وجود 
گذشــت حدود پنج ماه از این دوره، با توجه به تغییر دولت و انتخاب وزیر جدید اقتصاد، رئیس ســازمان بورس برای باز 
گذاشتن دست وزیر اقتصاد برای اعمال تغییر در ساختار مدیریت بازار سرمایه از سمت خود استعفا داد.گفتنی است؛ طی 
روزهای اخیر اخباری مبنی بر دریافت وام های چند میلیاردی از سوی رئیس و اعضای هیات مدیره سازمان بورس مطرح 
شد و سازمان بازرسی از وزیر اقتصاد رسیدگی به این موضوع را خواستار شد. عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد روز پانزدهم 
شهریور ماه در توییتی نوشت: پس از نامه سازمان بازرسی در مورد وام قرض الحسنه دریافتی توسط رئیس و اعضای هیات 
مدیره سازمان بورس، موضوع را جهت بررسی سریع کارشناسی و اعلام نظر به مرکز بازرسی وزارتخانه ارجاع داده ام.اشاره 
او نامه ای به تاریخ 10 شــهریور از ســازمان بازرســی به همتی اســت که نشــان می دهد شورای عالی بورس در تیر ماه سال 
جاری پرداخت وام به کارکنان خود با نرخ 4 درصد بازگشــت 10 ســاله از محل منابع داخلی ســازمان بورس به تصویب 
رسانده. اعتبار این وام در مجموع 10.5 میلیارد تومان است. مبلغ وام مجید عشقی، رییس سازمان بورس در دولت ابراهیم 
رئیسی 2.7 میلیارد تومان، علیرضا ناصرپور 1.9 میلیارد تومان، رضا عیوضلو 1.9 میلیارد تومان، مهرداد مسعودی فر 1.9 
میلیارد تومان و حسن فرج زاده دهکردی نیز 1.9 میلیارد تومان است.در این زمینه مجید عشقی - رئیس سازمان بورس 
- اعلام کرد که شورای عالی بورس بر اساس ماده 4 قانون اوراق بهادار، مسئولیت تعیین حقوق و دستمزد مزایای هیئت 
مدیره سازمان بورس را برعهده دارد و این مبالغ هم براساس مصوبه شورا پرداخت شده و پرداخت چنین مبالغی در تمامی 

نهادهای پولی و مالی متناظر، یک روال کاملًا عادی است و حتی در برخی نهادها مبالغ پرداختی بیشتر از این است.

تهدید بازار کار ایران توسط افغانستانی ها

رسول شجری، رئیس اتحادیه صنف کفاشان دست دوز تهران از کم و کیف حضور اتباع افغانستانی در اصناف ایران گفت و 
توضیح داد: اشتغال افغانستانی ها در صنف های گوناگون امروز دیگر تبدیل به یک معضل اجتماعی در ایران شده و این افراد 
در همه اصناف حضور پیدا کرده اند و دغدغه ای که به وجود آمده این است که فراوانی نیروی کار افغانستانی در بازار کار ایران 
سبب می شود فرصت های اشتغال از ایرانی ها گرفته شود و بحران بیکاری کشور را فرا بگیرد.وی افزود: البته حضور آنها در 
همه اصناف به یک اندازه نیست، به طور مثال در صنف های مرتبط با پوشاک، در میان سراجان به قدری حضور افغانستانی ها 
پرشمار است که رئیس اتحادیه به تکاپو افتاده با اتخاذ راهکارهایی شرایط خروج آنها را از صنف فراهم آورد تا به تدریج به 
کشور خود بازگردند اما در صنف کفاشان حضور حداقلی دارند. به این دلیل که کفش، صنعتی تخصصی است و برای فعالیت 
در این صنعت نسبت به تولید کیف و لباس نیاز به آموختن تخصص های ویژه ای است ضمن اینکه پیشکسوتان صنف کفش 
در استخدام نیروی انسانی چهارچوب هایی دارند و در آموزش مهارت های موردنیاز در تولید و حتی فروش و اعطای پروانه 
کسب به آنها متقاضی ایرانی را در اولویت قرار می دهند، صنف کفاش در راستای همین چهارچوب هاست که در سه دهه 
گذشته با واردات کفش به طور جدی مقابله کرده است.رئیس اتحادیه صنف کفاشان دست دوز تهران تصریح کرد: برای حل 
این معضل و خروج افغانستانی ها از چرخه تولید کشور باید وزارت کار با اتحادیه ها هماهنگی بیشتری داشته باشد.وی یادآور 
شد: البته تجربه من نشان داده که کارگران افغانستانی شاغل در واحدهای تولیدی ایران افراد بسیار متعهد به کار هستند و 
نمی توان همه آنها را منشأ ایجاد ناامنی در جامعه دانست اما تعداد افغانستانی های ساکن و شاغل در ایران به اندازه ای زیاد 
شــده که منافع ملی ایرانی ها به خطر افتاده اســت.رئیس اتحادیه صنف کفاشــان دســت دوز تهران در پاسخ به این که برای 
کارفرمای ایرانی استخدام نیروی افغانستانی متعهدی که دستمزد کمتری می گیرد و الزام به بیمه شدن او هم نیست صرفه 
اقتصادی بیشتری دارد، اظهار کرد: مساله تقابل منافع ملی و منافع فردی است، نمی توان منافع ملی را فدای منافع فردی 
کرد؛ در مورد بیمه هم باید بگویم در برخی موارد با توافق کارگر افغانستانی و کارفرما امکان اینکه کارگر در پوشش بیمه قرار 
بگیرد وجود دارد.رئیس اتحادیه صنف کفاشان دست دوز تهران در پاسخ به اینکه آیا افغانستانی ها می توانند مجوز راه اندازی 
یک کسب وکار در ایران را داشته باشند، گفت: وزارت کار تنها در موارد محدودی به اتباع افغانستانی مجوز راه اندازی واحدهای 

تولیدی را می دهد اما در آن صورت هم تنها در محدوده شرایط وزارت کار می توانند فعالیت داشته باشند.
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افزایــش ۴۰ درصــدی حقوق کارکنان دولت 
در ســال ۱۴۰۴

عضــو کمیســیون برنامه وبودجه مجلس بــا بیان این که 
بودجــه 1404 حرفــه ای و تخصصی خواهد بود در مورد 
افزایش حقوق گفت: سعی داریم حقوق را 20 تا 40 درصد 
افزایــش دهیــم؛ البته ســقفی را برای مدیــران در نظر 

می گیریم.
عباس قدرتی با اشاره به بخشنامه تدوین بودجه و افزایش 
حقــوق کارکنان دولــت اظهار کرد: مــردم دغدغه های 
بسیاری داشتند و قبل از روی کار آمدن دولت آن را ارائه 

داده اند.
وی افزود: کمیســیون یک ســری موارد را به وزیر اقتصاد 
گفته اســت؛ ضمن این که تورم با میزان حقوق همخوانی 
ندارد.قدرتی ادامه داد: یک اســتاد دانشــگاه پایه یک 20 
میلیون تومان دریافت می کند؛ بنابراین باید تورم را کاهش 
داده و حقوق ها را افزایش دهیم تا رفاهیات فراهم شــود.

ایــن نماینــده مجلس افزود: ذهن ما نیز درگیر پیش بینی 
منابع مالی اســت. جلسه ای هم احتمالاً خواهیم داشت و 

بدین صورت نیســت که قولی بدهیم و عمل نکنیم.
وی بــا بیــان این که زندگی مردم با این ارقام نمی چرخد، 
اضافه کرد: سعی داریم حقوق را 20 تا 40 درصد افزایش 
دهیم؛ البته ســقفی را برای مدیران در نظر می گیریم تا 

مــردم حداقل حقوق را دریافت کنند.
قدرتــی گفــت: از همین تریبون قــول خواهم داد بودجه 

1404 بســیار حرفه ای و تخصصی خواهد بود.

تورم گوشــت همچنان در مرز ۶۰ درصدی!
خبرآنلاین: سبد خانوار از دو گروه کالایی تشکیل شده که 
به خوراکی و غیرخوراکی تقســیم می شود؛ سبد خوراکی 
شــامل مواد غذایی خوراکی، آشامیدنی و دخانیات است 

و ســبد غیرخوراکی، خدمات را هم شامل می شود.
طبق داده های مرکز آمار، بالاترین تورم خوراکی در مرداد 
امســال مربوط به گوشت قرمز و پرندگان و بالاترین تورم 
سالانه غیرخوراکی مربوط به خدمات حمل و نقل عمومی 

بوده است.
طبــق داده هــای مرکــز آمار، در مرداد ماه امســال تورم 
خوراکی ها و آشامیدنی ها برابر با 34.۸ درصد بوده است. 
ایــن نــرخ میانگینی وزنی از کل اقلام خوراکی موجود در 
این سبد است. کمترین تورم خوراکی مربوط به روغن ها 
و چربی ها بوده که نرخ آن 0.9 درصد ثبت شده است. در 
مقابل، بالاترین تورم ســالانه اقلام خوراکی 5۸.3 درصد 
بوده که به گوشت قرمز و گوشت پرندگان مربوط می شود. 
در رتبــه بعــد نیز ماهی ها و صدف داران قرار گرفته اند که 

شــاهد تورم سالانه 52.7 درصدی بوده اند.
با این که از تابستان سال گذشته روند تورم نزولی شده و 
در مقاطعی تورم نقطه به نقطه و ســالانه کاهشــی شده اند 
اما در ســبد خانوار همچنــان اقلامی وجود دارد که جزء 
کالاهای اساســی به حســاب می آیند و تورمی بالای 50 
درصد را تجربه کرده اند که برای اقتصاد خطرناک محسوب 

می شود.
در ســبد اقلام غیرخوراکــی و خدمات نیز چنین اقلامی 
وجود دارند. برای مثال، تورم ســالانه حمل ونقل عمومی 
55.9 درصد برآورد شــده که به نظر می رســد ناشــی از 
افزایش قیمت ســالانه تعرفه ها باشد. خدمات نگهداری و 
تعمیر منزل نیز شــاهد تورم 45.9 درصدی بوده اســت. 
هتل و رستوران نیز 47.3 درصد در طول این یک سال با 

تورم مواجه شده است.

قیمت طلا و ســکه به چه عددی می رســد؟
نادر بذرافشان رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه 
و طــلا اظهــار کرد: افزایش قیمت طلا در بازارهای جهانی 
از یک ســو و نوســانات افزایشی نرخ ارز در داخل از سویی 
دیگر، سبب شد که علیرغم نیمه تعطیل بودن بازار سکه 
و طلا در هفته گذشــته، شــاهد روند صعودی قیمت ها در 

این بازار باشیم.
وی در رابطه با آخرین قیمت انواع قطعات سکه و طلا در 
بازار و تغییرات آن نسبت به ابتدای هفته، گفت: هر قطعه 
ســکه تمــام طرح جدید با 450 هــزار تومان افزایش در 
آخرین معاملات روز پنجشنبه به 43 میلیون و 600 هزار 
تومان رســید. ســکه های تمام طرح قدیم نیز با 300 هزار 
تومان افزایش قیمت نسبت به ابتدای در پایان هفته، 3۸ 
میلیون و 300 هزار تومان قیمت داشــت. نیم ســکه و ربع 
سکه به ترتیب در آخرین معاملات پایانی هفته 23 میلیون 
و 450 هزار تومان )نیم ســکه( و 15 میلیون و 450 هزار 
تومان )ربع سکه( معامله شد که به ترتیب نیم سکه 250 
هزار تومان و ربع ســکه 200 هزار تومان نســبت به بهای 
خود در ابتدای هفته، افزایش بها داشته اند. سکه های یک 
گرمی بانک مرکزی نیز با 100 هزار تومان افزایش قیمت 

به هفت میلیون و 200 هزار تومان رســیده است.
بذرافشــان افزود: هر گرم طلای 1۸ عیار نیز تحت تأثیر 
افزایــش قیمــت طلا در بازار جهانی و افزایش نرخ ارز، 21 
هزار تومان رســد قیمت در یک هفته اخیر داشــته و ســه 
میلیون و 64۸ هزار تومان در ازای هر گرم معامله شــده 

است.
وی خاطرنشان کرد: با افزایش قیمت انواع قطعات سکه، 
حباب ســکه نیز افزایش داشــته است. در حال حاضر هر 
قطعه سکه هفت میلیون و 950 هزار تومان دارای حباب 
است که به نسبت حباب سکه در ابتدای هفته 250 هزار 

تومان رشد داشته است.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ابراز امیدواری کرد که 
بــازار بــا ورود به ماه ربیــع الاول، رونق خود پیدا کند و از 

رکود حاکم بر بازار کاســته شود.

 پایان رکود 
در بازار ارز؟

احتمال عقب نشینی قیمت دلار

گروه اقتصادی: بازار ارز در حالی نخســتین روز هفته را 
آغــاز کــرد که طی هفته گذشــته به دلیل تعطیلات 
ســریالی کم رمق بود و خلوت و بی معامله سپری شد؛ 
روندی که در پی آن شــاهد ثبات نســبی و نوســانات 
انــدک قیمت ها بودیــم. »کاهش تقاضــا« و »نبود 
مشــتریان فعال« 2 دو عاملی هســتند که به عقیده 
معاملــه گــران بازار ارز را در »حالت رنج« قرار دادند و 
تغییرات قیمتی را به حداقل رساندند. بررسی ها نشان 
می دهد،  در آخرین روز معاملاتی هفته گذشته، بازدهی 
هیچ یک از اقلام بازار طلا و ارز به یک درصد هم نرسید؛ 
موضوعی که بر نوسانات قیمت دلار در بازار هرات هم 
اثرگذار بود و این اسکناس آمریکایی در روزهای پایانی 
هفته گذشــته بین 59 هزار و 550 تا 59 هزار و 300 
تومــان در معامله بــود. دلار تهران هم در آخرین روز 
کاری هفته گذشته در نیمه کانال 59 هزار تومان قرار 
گرفت و در شکســتن مرز مهم 60 هزار تومان ناکام 
ماند. نوسانات دلار در بازار غیررسمی در حالی محدود 
بــه دامنــه رنج بود که قیمت دلار نیمایی همچنان در 

بالای 45 هزار تومان نوسان داد. قیمت درهم امارات 
هم در روز پنج شــنبه با 16 هزار و 300 تومان به کار 

خود پایان داد.
نکته جالب توجه در این هفته، رشد قابل توجه حباب 
درهــم بــود که بیش از قیمت درهم تغییر کرد. حباب 
درهم با افزایش 244 تومانی نســبت به هفته گذشته 
به 311 تومان رســید، در حالی که قیمت درهم تنها 
۸0 تومان افزایش یافت. این افزایش قابل توجه حباب 
درهم که بیشترین میزان در یک ماه گذشته است، به 
احتمــال زیــاد از تعطیلات و غیرعادی بودن وضعیت 
معاملات نشــات گرفته اســت. حباب درهم به طور 
معمول در محدوده مثبت و منفی 200 تومان نوسان 
دارد، اما تعطیلات اخیر و کاهش حجم معاملات باعث 

شد که این میزان حباب رشد کند.
بازار رمز ارزها هم در پایان هفته شاهد کاهش قیمت 
بیت کوین بود. قیمت بیت کوین با کاهشی که تجربه 
کرد، مرز 55 هزار دلار را از دســت داد و به 52 هزار 
دلار رسید؛ موضوعی که زمینه ساز افزایش قیمت تتر 

شد و ارزش این رمزارز به 60 هزار و 150 تومان رسید 
و بالاتر از دلار قرار گرفت.به گزارش اقتصادنیوز، برخی 
تحلیلگران ادعا می کنند »کاهش حجم معاملات« و 
»افزایش قــدرت نرخ دهی فعالان فردایی«، احتمال 
افزایــش نرخ ارز در معاملات پشــت خطی را تقویت 
می کند. با این حال، برخی کارشناسان دیگر معتقدند 
»کاهش ریســک های سیاســی« و »کمرنگ شدن 
درگیری هــای منطقه ای« که پیش تر به عنوان عوامل 
افزایش دهنده ریسک مطرح بودند، از نوسانات شدید 
جلوگیری کرده است. همچنین گروهی از معامله گران 
معتقدنــد با تعطیلات اخیر و کاهش معاملات کلان، 
تقاضای جدید قابل توجهی وارد بازار نشده و این امر 
به تثبیت قیمت ها کمک کرده است. بنابر ادعای این 
گروه، آزادسازی دارایی های بلوکه شده به تعادل جدید 
بازار در محدوده 59 تا 61 هزار تومان منجر شــده که 
احتمال نوســانات شدید در کوتاه مدت را کاهش داده 
است.تحلیلگران فنی معتقدند سطح حمایتی 59 هزار 
و 200 تومان برای دلار تهران بســیار مهم اســت و اگر 

این سطح شکسته شود، احتمال عقب نشینی قیمت 
دلار تا مرز 5۸ هزار و 400 تومان وجود دارد. این سطح 
حمایتی به عنوان نقطه کلیدی برای حفظ قیمت در 
مقابل افت بیشــتر شناخته می شــود. از سوی دیگر، 
مقاومت 59 هزار و ۸00 تومان به عنوان سطح حیاتی 
برای صعود دلار در نظر گرفته شده است و در صورتی 
که دلار تهران بتواند این مقاومت را بشکند و در بالای 
آن تثبیت دهد، مسیر برای رسیدن به سطوح قیمتی 
بالاتــر هموار خواهد شــد.تحلیلگران فنی همچنین 
معتقدند اگر قیمت دلار هرات به زیر ســطح 59 هزار 
و 4۸0 تومــان ســقوط کند، احتمال افت بیشــتر تا 
محدوده 59 هزار و 250 تومان وجود دارد. این محدوده 
می تواند به عنوان کف قیمتی روزانه و هفتگی محسوب 
شــود و در صورت حمایت خریداران در این ســطوح، 
احتمــال بازگشــت قیمت به رونــد صعودی افزایش 
می یابد. به طور کلی، نوسانات قیمتی در این بازه های 
حمایتی و مقاومتی نشان دهنده نقاط مهمی است که 

تعیین کننده روند بازار در کوتاه مدت خواهند بود.
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وحید حاتمی
روزنامه نگار

یــک میلیون تومان متناسب ســازی تیرماه به حســاب برخی از 
بازنشستگان کشوری واریز نشده است.

این بازنشستگان می گویند: در روزهای گذشته یک میلیون تومان 
علی الحساب به حساب ما واریز نشد؛ ما پیگیری کردیم و به ما اعلام 
کردند تعدادی از بازنشستگان به دلایل مختلف در زمان محاسبه، 
حقوق آنان منفی بوده است یا بابت حقوق بدهی قبلی داشتند که 
در نتیجه سیســتم بطور اتوماتیک مبلغ علی الحساب متناسب را 

برای آنها محاسبه نکرده است.
ایــن بازنشســتگان می گویند یک میلیــون تومان باید برای همه 

بازنشستگان بدون استثنا واریز می شد.

در همین حال دبیر اجرایی خانه کارگر قزوین، با انتقاد از عدم واریز 
یــک میلیون تومان متناسب ســازی برای بازنشســتگان تأمین 
اجتماعــی گفــت: بازنشســتگان تأمیــن اجتماعی، بــاز هم از 
متناسب ســازی عقــب ماندنــد و هنوز خبــری از پرداخت مبلغ 
متناسب ســازی به حقوق آن ها نیســت. صندوق تأمین اجتماعی 
تنها صندوقی است که منابع آن از سوی اعضای آن، یعنی کارگران، 
بدون کمک دولت تأمین می شود، اما هر وقت که از پرداخت حق 
و حقوقِ این صاحبانِ اصلی صحبتی می شود، به بهانهٔ کمبودِ منابع 

و ناترازی درآمد و هزینه، قضیه را فیصله می دهند.
عید علی کریمی بیان کرد: این صندوق در طول ســال ها وظیفهٔ 

حاکمیتیِ پرداخت بیمهٔ برخی از اقشــار را هم بر دوش گرفته اما 
دولــت بابــتِ تحمیل این وظیفهٔ خود، تعهداتِ خود را به صندوق 
پرداخــت نکرده اســت. بنابراین ناتــرازی و ضعف صندوق نتیجهٔ 
سیاســتهای حاکمیتی اســت و ربطی به کارگران و بازنشستگان 

ندارد.
وی گفت: ما خواســتار پراخت مبلغ متناسب ســازی به حســاب 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی هستیم. اگرچه معتقدیم این مبلغ 
بسیار ناچیز است و نمی تواند عقب ماندگی های این سال ها را جبران 
کنــد، امــا پایِ همین مبلغ کم هم می ایســتیم و اجازه نمی دهیم 
اینبار نیز حقوق بازنشستگان صندوق تأمین اجتماعی پایمال شود.

گلایه بازنشسته های کشوری از عدم اجرای متناسب سازی حقوق بازنشستگان

 قیمت 
بیت کوین با 
کاهشی که 

تجربه کرد، مرز 
55 هزار دلار را 
از دست داد و 

به 52 هزار دلار 
رسید؛ 

موضوعی که 
زمینه ساز 

افزایش قیمت 
تتر شد و ارزش 

این رمزارز به 
60 هزار و 150 
تومان رسید و 

بالاتر از دلار 
قرار گرفت



آبفای تهران: قطع آب مدارس قانونی است
طی هفته های اخیر، آب ده ها مدرسه دولتی در تهران به دلیل بدهی 
قطع شد. شرکت آب و فاضلاب استان تهران در این خصوص اطلاعیه ای 

صادر کرد که در بخشی از این اطلاعیه آمده است:
“به دنبال انتشار خبری در رسانه ها مبنی بر قطع آب حدود 40 مدرسه 
در مناطق ۸ و 1۸ شهرداری تهران، شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
اعلام می کند که این شرکت پس از ارسال چند نوبت نامه و اطلاعیه 
کتبی به مدارس برای خرید حق انشعاب فاضلاب و عدم تمکین آنان 

نسبت به قانون، ناگزیر به قطع قانونی آب مدارس شده است.
مــدارس دولتــی افزون بر 600 میلیارد تومان بابت حقوق انشــعاب 
فاضلاب به این شرکت بدهکار هستند و تاکنون حدود 2000 مدرسه 
دولتی در پایتخت به شــبکه جمع آوری بهداشــتی فاضلاب متصل 
نشــده اند و نســبت به اطلاعیه ها و هشدارهای این شرکت برای اخذ 

انشعاب فاضلاب بی اعتنا بوده اند.
انتظار می رود همه شهروندان به ویژه دست اندرکاران آموزش و پرورش 
و مدیران مدارس که مسئولیت سنگین تعلیم و تربیت نسل آینده را 
برعهده داشته و همواره در ترویج فرهنگ مصرف بهینه آب و حفاظت 
از منابــع آبــی بــرای آیندگان همکاری نزدیکی با شــرکت های آبفا 

داشته اند، با حساسیت بیشتری در این زمینه رفتار کنند.
بدیهی اســت در شــرایطی که خشکسالی و کم آبی در کلانشهر 
تهران سایه افکنده و پایتخت و استان تهران با محدودیت منابع 
آب مواجه شده است، حفاظت از منابع آب سطحی و زیرزمینی 
بیــش از پیــش اهمیت یافته و قوانین ســخت گیرانه ای را نیز به 

دنبال خواهد داشت.
همچنین شرکت آب و فاضلاب استان تهران، آمادگی خود را نسبت 
به همکاری با مدارس دولتی در خصوص میزان مبلغ پیش پرداخت 

و تعداد اقساط فاضلاب بها اعلام کرده است.

شدت گرمای امسال رکورد زد؛ تابستان ۲۰۲۴ 
گرم ترین تابستان تاریخ شد

مهر: ماه اوت در اروپا به عنوان گرم ترین ماه و تابستان 2024 گرم ترین، 
تابستان جهان از زمان آغاز ثبت دماها شد و بنا بر اعلام سازمان تغییر 
اقلیمی اتحادیه اروپا، سه ماه گذشته گرم ترین ماه ها در جهان بودند. 
طبق گزارش این سازمان، میانگین دمای جهانی در ماه های ژوئن تا 
اوت در اروپا 0.69 درجه بالاتر از میانگین دوره مرجع 1991 تا 2020 

بود.
این نتیجه از مجموعه داده هایی از ماهواره ها، کشــتی ها، هواپیماها و 
ایســتگاه های هواشناســی در سراســر جهان به دست آمده است و بر 
اساس داده های سرویس نظارت بر تغییرات آب وهوایی، اروپا امسال 
گرم ترین تابســتان خود از زمان شــروع ثبت دماها را تجربه کرد و 
میانگین ســطح دمای جهانی در ماه اوت به 16.۸2 درجه ســانتیگراد 

رسید.
»سامانتا برگس«، معاون مدیر سرویس تغییرات اقلیمی در گزارشی 
که روز جمعه منتشر شد، گفت: کره زمین در سال 2024 گرم ترین 
ماه های ژوئن و اوت، گرم ترین روز و گرم ترین تابستان نیم کره شمالی 

را تجربه کرده است.
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 تعلیق ثبت سفارش واردات خودرو تکذیب شد

معاون وزیر صمت ضمن تکذیب تعلیق ثبت ســفارش واردات خودرو 
گفت: برای ثبت سفارش و واردات خودرو همکاری های خوبی با بانک 

مرکزی داشته ایم و هیچ مشکلی در این خصوص وجود ندارد.
مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران در مورد اینکه گفته 
می شــود از ابتدای ســال هیچ گونه ثبت سفارشی برای واردات خودرو 
نداشــته ایم، اظهار کرد: به هیچ عنوان این مســاله صحت ندارد و کذب 
اســت. وی در پاســخ به این سؤال که در خبرهای آمده که خودروهایی 
که امسال وارد کشور شدند مربوط به ثبت سفارش های پارسال است، 

تصریح کرد: خیر؛ لزوماً این موارد به یکدیگر ارتباطی ندارند.

 خانه های ۲۵ متری ارزان تر ساخته می شود؟

نایب رئیس انجمن انبوه ســازان با بیان اینکه هزینه ســاخت واحدهای 
25 متری با 100 متری فرقی ندارد، گفت: ساخت این خانه ها به بهانه 
ارزان تر شــدن آن هم درزمین طرح های حمایتی مســکن یک وعده بی 
پایه است.ایرج رهبر نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران درباره ساخت 
خانه های 25 متری و تأثیری که بر بازار مســکن خواهند داشــت، بیان 
کرد: من با ساخت این خانه ها مخالف هستم و این اقدام درستی نیست. 
جامعه ما نیازی به خانه های 25 متری و سوئیت تک نفره ندارد. جامعه 
امروز متشــکل از زوج های جوانی اســت که نیاز به مســکن دارند. اگر 
ملزومات یک خانه از قبیل آشپزخانه و سرویس بهداشتی را از 25 متر 
کم کنیم، تنها یک اتاق 3 در 3 می ماند. ابعاد اتاقی که به واقع کســی 
در آن نمی تواند زندگی کند. به محض آنکه یک زوج در این خانه ساکن 

شود، پشیمان می شوند و به یک خانه بزرگ تر و احتیاج دارند. 

بررسی تسهیلات ۴۰۰ میلیونی مسکن روستایی در 
کمیسیون زیربنایی

»غلامرضا صالحی« رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در پاسخ به این 
پرســش که آیا در دولت چهاردهم باز هم بر روی افزایش ســقف وام 
مســکن روســتایی و تعداد این مساکن تاکید شده است؟ گفت: حدود 
سه روز است که کمیسیون زیربنایی دولت به ریاست فرزانه صادق وزیر 
راه و شهرســازی تشــکیل شده اســت.او ادامه داد: با توجه به تاکیدات 
مســعود پزشکیان رئیس جمهور بر اجرای قانون برنامه هفتم توسعه به 
نظر می رســد برخی تصمیمات نیز تغییر کند. به هر حال تاکید دولت 
چهاردهم برنامه هفتم توسعه است و در قانون برنامه هفتم توسعه نیز 

نوسازی مساکن روستایی 200 هزار واحد مسکونی قید شده است.

بازتاب

رئیس جمهور 
محترم که بارها 
به حضور جدی 
کارشناسان در 
بدنه دولت 
اشاره کرده 
بهتر است در 
صنعت 
خودروسازی 
نیز تعجیل به 
خرج دهد تا 
بازار خودرو 
سرو سامان 
بگیرد.

صف کشی 
میلیون ها نفر 
برای خرید 
ارابه های مرگ

آقای رئیس جمهور فکری به حال 
تولید ارابه های مرگ  بکنید

عصر روز پنجشــنبه در آذربایجان 
غربی تصادف یک دستگاه دنا با یک 
دستگاه سمند منجر به نصف شدن 
خودروی دنا شــد و این حادثه تلخ 

دوفوتی برجای گذاشت.
بــه گزارش»نقش اقتصــاد«، نبود 
ایمنی کافــی در خودروهای تولید 
داخــل ســالیانه جان بســیاری از 
همطونانمان را تهدید می کند. ارابه 
های مرگی که به دلیل اهمال کاری 
خودروسازان در جاده ها بلای جان 
مردم می شوند و هیچ کس پاسخگو 

نیست.
این در حالیســت که طی هفته های 
گذشــته شاهد بودیم که میلیون ها 
نفر برای حضور در قرعه کشی ایران 

خودرو صف کشیدند.
بــی کیفیتــی خودروهــای داخل 
سالهاست که مورد انتقاد کارشناسان 
و رسانه هاست اما دریغ از اینکه طی 

این سالها شاهد تغییر باشیم.
صــد البتــه که در ایــن بین قیمت 
گذاری دستوری و عدم رقابت جدی 
در بازار خودروی کشــورمان باعث 
شــده تا خودروســازان مــا فارغ از 
هرگونــه تغییر و بــا چنبره زدن در 
بازار داخل به فکر ســود خود باشند 
و کسی برای جان مردم ارزش قائل 

نباشد.
بهتر است که با روی کار آمدن دولت 
چهاردهــم بســاط ایــن همه بی 
مبالاتــی برچیده شــود و دولت با 
واردات خودرو رقبای سرســختی را 
بــرای جاده مخصوص در نظر گیرد 
تا اینگونه شاهد حوادث تلخ نباشیم.

از طرفی عواملی نظیر تحریم ها، بازار 
انحصــاری و نبــود رقیــب جدی، 
پررنگ تر شــدن اهمیــت کمیت 
به جــای کیفیت، به روز نبودن و در 
اختیار نبودن خط تولیدهای به روز، 

زیان انباشــته خودروسازان و بدهی 
به قطعه ســازان اصلــی و... از دیگر 
مــواردی اســت که مانــع از ارتقاء 
کیفیــت می شــود و خودروهــای 
داخلــی را تبدیل به بلای جان مرد 

کرده است.

رئیــس جمهــور محترم که بارها به 
حضور جدی کارشناســان در بدنه 
دولت اشــاره کرده بهتر اســت در 
صنعت خودروســازی نیز تعجیل به 
خرج دهد تا بازار خودرو سرو سامان 

بگیرد.
مرضیه خوشکار 

روزنامه نگار

چشم انداز مسکن در نیمه دوم سال

 گذر از وضعیت رکود در بازار مسکن بسیار سخت 
اســت، اما دشــوارتر از آن، نوسان افزایش قیمت 
مسکن در هر ماه است و این نشان می دهد که بازار 
مســکن در زمان های خاص بــه تب گرانی دچار 
نمی شود بلکه این بازار با توجه به وضعیت اقتصادی 
کشــور همواره شاهد جریان سازی در روند گرانی 

است.
افزایش نرخ مصالح ســاختمانی، نیروی انسانی و 
کارگر، بیمه از یک ســو و از ســوی دیگر و مهمتر 

ایجاد فضای مناســب برای دلالان این بازار دلیلی 
برای افزایش مسکن در تهران شده است و به نظر 
می رســد هیچ مرجــع و ســازمانی قصد تثبیت 
قیمت هــا در بازار را ندارند.اگر دولت پزشــکیان 
بخواهد با همان فرمان دولت قبل به ســمت تولید 
مســکن با عدم مشارکت بخش خصوصی حرکت 
کند قطعاً وضعیت قیمت مسکن در بازار به مراتب 
فاجعه بارتر خواهد شــد.در همه جای دنیا، مسکن 
به عنوان یک کالای گران مطرح است قاعده تنظیم 
این بازار، توجه به موضوع تقاضاست و خارج از این 
موارد می تواند تبعات سنگین رکود و سایه مخرب 
دلال بازی را در این بازار تقویت کند، موضوعی که 
امــروز وضعیــت این بازار را در ایران به ویژه کلان 

شهرها به چالش تبدیل کرده است.نکته مهم این 
اســت که متوســط قیمت ۸۸ میلیون و 500 هزار 
تومان برای هر متر مربع واحد مســکونی در شــهر 
تهران، بیشتر یک طنز تلخ است. کارگران و حقوق 
بگیران مگر چقدر درآمد دارند که بتوانند 50 متر 
از این خانه ها را برای اسکان خانواده خود خریداری 
کنند؟! چه کســی فکر می کرد که روزی در تهران 
بــرای خریــد یک خانه 50 متری آن هم در یکی از 
مناطق متوسط شهر و دقیقاً زمانی که حقوق یک 
کارگر ۸ میلیون تومان است، باید 5 میلیارد هزینه 
کرد؟یــک کارگــر با درآمد ســالانه 100 تا 150 
میلیون تومان چطور می تواند صاحب خانه شود؟ 
آیــا دولت ها می خواهند نظام اقتصادی کشــور را 

یکســویه به نفع ســرمایه داران پیش ببرند و قشر 
ضعیف و متوســط را به حاشیه بفرستند؟در رابطه 
با پیش بینی وضعیت ادامه رکود در بازار مســکن 
به دلیل گرانی بی منطق خانه در تهران  باید گفت 
احتمال افزایش 10 درصدی قیمت ها در بازار بی 
رمق مســکن در نیمه دوم سال جاری وجود دارد. 
دوام شرایط حفظ کانون خانواده ها، سلامت مردم 
و در نهایــت امنیــت آنان با چنین دیدگاه هایی که 
هر روز بر قیمت ها افزوده می شود کار بسیار سخت 
و نشــدنی اســت.باید منتظر بــود ببینیم دولت 
چهاردهم برای بقای اقشــار متوســط و ضعیف در 
جامعــه چــه برنامه ای دارد و آیا توان مقابله با دانه 

درشت ها در بازار مسکن را دارد!

هادی سرخوش
 کارشناس بازار مسکن 

باشگاه خبرنگاران:  سامانه ثبت املاک و اسکان با 
هــدف کاهــش تورم نــرخ مســکن، حمایت از 
مستاجران و جلوگیری از دلالی در زمینه املاک، 
توســط وزارت راه و شهرســازی، راه اندازی شد. 
مطابق ماده 54 مکرر قانون مالیات های مستقیم، 
تمامی سرپرســتان خانوار، مالکان و مستاجران، 
باید، املاک تحت تملک خود را در این سامانه به 

ثبت برسانند.
ماهانی عضو انجمن انبوه ســازان مسکن کشور با 
بیــان اینکه دولت چهاردهم باید تکمیل و اتصال 
دســتگاه ها را به ســامانه املاک و اسکان پیگیری 
کند گفت: ثبت نام در این سامانه باعث شفافیت 
اطلاعات در حوزه مســکن، تسهیل فرآیند خانه 
دار شــدن اقشار جامعه، ایجاد سرشماری برخط 
نفوس و مســکن که منجر به اجرای سیاست های 
اعمال مالیات و پرداخت یارانه های هدفمند مردم 

می شود.

ماهانی با بیان اینکه ثبت نام در سامانه ملی املاک 
و اســکان کشــور باعث کنترل ســوداگری های 
مسکن و کاهش انباشت واحدهای مسکونی خالی 
از سکنه می شود، افزود: متأسفانه وجود خانه های 
خالی از سکنه تبعات بسیار مضر را به حوزه مسکن 

وارد می کند.
وی با بیان اینکه داشــتن تحلیل آماری از تبعات 
مثبت ثبت نام در این سامانه است که این اطلاعات 
در اختیار پژوهشــگران قرار می گیرد، ادامه داد: 
دســتگاه ها باید در اولین فرصت هرچه ســریعتر 
نسبت به اتصال سامانه املاک و اسکان اقدام کنند.

ماهانی با بیان اینکه افرادی که در این سامانه ثبت 
نام نکنند مشمول جریمه خواهند شد، گفت: برای 

خانه های خالی در شهرهای با جمعیت یک هزار 
نفر، در طول سال اگر بیش از 120 روز خالی باشد 
مشمول جریمه از شش تا 1۸ برابر مالیات بر اجاره 
از ســال اول تا ســوم به صــورت پلکانی افزایش 
می یابــد.وی افــزود: در این صــورت عدم ثبت 
اطلاعــات ملــک و طبق الزامات قانونی، آن واحد 
مســکونی خالی تلقی خواهد شد و برای آن ملک 
برگــه مالیاتی صادر و در صــورت عدم پرداخت 

مشمول جرائم مالیاتی می شود.
وی ادامــه داد: در صورتی که مالکی خانه ای را به 
فرزنــد و یکــی از اقوام خود اجــاره داده و کرایه 
نمی گیرد و قول نامه منعقد نشده باید در سامانه 
خود اظهاری ثبت کرده و اگر لازم شــد قرار داد 

اجاره ای هم نوشته شود تا مشمول جریمه نشوند.
وی با بیان اینکه ارائه بسیاری از خدمات از جمله 
افتتاح حساب، صدور چک، خرید انشعابات برق، 
آب، فاضلاب منوط به ثبت اطلاعات در ســامانه 
است گفت: وزارت نیرو مکلف است تعرفه برق را 
برای کنتور واحدهای مســکونی که خود اظهاری 
ندارند را در بالاترین پلکان قیمتی محاسبه کند.
او خاطر نشان کرد: شهروندان با مراجعه به سامانه 
ملی املاک و اســکان کشــور می توانند نسبت به 

ثبت اطلاعات ملک خود اقدام کنند.
وی با بیان اینکه این ســامانه در راســتای اجرای 
قانــون اصلاحیــه مــاده 54 و 169 مکرر قانون 
مالیات های مســتقیم، این وظیفه به وزارت راه و 
شهرسازی داده شده است، اظهار کرد: برای انجام 
خود اظهاری مالکین و مســتاجرین این ســامانه 
فعال اســت و ثبت نام در این ســامانه پیامدهای 

مثبتی را به دنبال دارد.

 هشدار به مالکانی که در سامانه املاک و اسکان ثبت نام نکرده اند؛ 
جریمه سنگین می شوید

رد مرز کردن 
قوانین دارد، اگر 
مهاجر در 
کشوری جرمی 
مرتکب شود 
ممکن است او 
را اخراج کنند یا 
به او فرصت 
دهند که از 
کشور میزبان 
برود. اما این که 
ما شخصی را در 
خیابان بگیریم 
و بدون شناخت 
پیشینه و اطلاع 
از وضعیت او و 
فقط براساس 
قیافه تشخیص 
بدهیم 
افغانستانی 
است، بدون 
هیچ سؤال و 
جوابی او را رد 
مرز کنیم 
پذیرفتنی 
نیست

مهاجران افغان 
را بپذیریم یا 
نپذیریم؟

در گفتگو با یک جامعه شناس 
بررسی شد:

ســیمین کاظمــی، پزشــک و 
جامعه شــناس با رویکرد متفاوتی 
به مســئله مهاجران افغانستانی در 
ایران می پــردازد، متن کامل این 

گفت وگو را در ادامه بخوانید.
حتی با تکیه بر ایده های اخلاقی  ��

ما باید بپذیریم که این ســطح از 
ایران  وارد  افغانستانی  مهاجران 

شوند؟
واقعیت این اســت که بعد از قدرت 
گرفتــن طالبان تعــداد زیادی از 
مهاجران افغانستانی از روی اجبار 
و بــه خاطر شــرایط ناامن مجبور 
شدند به کشورهای دیگر پناهنده 
شــوند از جمله کشور ما ایران، در 
این میان بســته بــه نگرش افراد 
برخی مخالف حضورشان در ایران 
هســتند، حتی عنوان می کنند ۸ 
میلیــون افغانســتانی در ایــران 
هســتند و کســی هم از این گروه 
نمی پرســد براساس کدام شواهد 
صحبت می کنیــد. ما نمی گوییم 
پذیرش ایــن گروه در ایران بدون 
ضابطه باشــد یا بــا طرح ایده های 
احساســی بگوییم درها را باز کنیم 
تــا همــه بیایند، به هــر حال هر 
کشــوری بــرای مرزهــای خود 
کنترلــی دارد، امــا موضوع ما این 
اســت که وقتی جمعیتی وارد یک 
کشــور شــدند باید بــرای آن ها 

برنامه ریزی صورت بگیرد.
مبنای این برنامه ریزی چیست؟ ��

این برنامه ریزی باید براساس اصول 
انســانی و اخلاقی باشد، باید توجه 
کنیم که این غیرمنطقی هست که 
انتظار داشته باشیم اخراج همه این 
افراد با موفقیت همراه خواهد بود، 
چنیــن امکانی وجود ندارد، تجربه 
این است که بسیاری از اینها ردمرز 
می شــوند و بلافاصله برمی گردند. 
بنابراین این ها جمعیتی هســتند 
که در ایران هســتند و ما ناچاریم 

کــه فکری به حال آنها بکنیم.
یعنی شــما با رد مرز شــدن  ��

ایران  در  مهاجر  افغانستانی های 
مخالف هستید؟

رد مــرز کردن قوانیــن دارد، اگر 
مهاجر در کشــوری جرمی مرتکب 
شود ممکن است او را اخراج کنند 

یا به او فرصت دهند که از کشــور 
میزبان برود. اما این که ما شخصی 
را در خیابــان بگیریــم و بــدون 
شناخت پیشینه و اطلاع از وضعیت 
او و فقط براســاس قیافه تشخیص 
بدهیم افغانستانی است، بدون هیچ 
ســؤال و جوابی او را رد مرز کنیم 
پذیرفتنی نیســت. بعد هم اشاره 
کردم که عموماً به خاطر شــرایطی 
دوبــاره  دارد  افغانســتان  کــه 

برمی گردند.
بیایید فرض کنیم ســازوکاری  ��

وجــود دارد که با آن تشــخیص 
افغانستانی  می دهیم یک مهاجر 
قانونی یا غیرقانونی اســت، با این 
وضعیــت با ایده رد مرز مهاجران 

غیرقانونی موافق هستید؟
در حال حاضر در ایران بین مهاجر 
افغانســتانی قانونی و غیر قانونی از 
نظر حقــوق شــهروندی چندان 
تفاوتی وجود ندارد و هر دو دســته 
تقریباً مثل هم از بسیاری از حقوق 
محروم هستند، حقوقی مثل بیمه، 
بهداشــت، آموزش، حساب بانکی، 
تردد و سکونت در بعضی مناطق و 
اماکن و... . تا وقتی که بین این دو 
تفاوتی نباشد برای مهاجری که به 
ایــران می آید به طور قانونی آمدن 
هیچ امتیاز و جذابیتی نســبت به 
مهاجــرت غیرقانونی نــدارد. در 
نتیجه شاید حتی غیرقانونی آمدن 
برایش کم دردســرتر باشد. یعنی 
اصــرار ما بــر قانونی بــودن باید 
مزایایی هم برای شــخص مهاجر 
داشــته باشد تا تشویق شود قانونی 

بیاید.
به این شــکلی که الان با مهاجران 
برخورد می شود، به نظرم بی نتیجه 
اســت. من موافق این هستم که با 
یک سیاستگذاری درباره این گروه 
قانون مشخصی وجود داشته باشد، 
به اینها فرصت پناهندگی در ایران 
داده شــود، در واقع معیارها، اصول 
و ضوابطــی تعریف شــود که یک 
شخص بتواند به عنوان پناهنده در 
یک کشــور پذیرفته شود و از همه 
حقوق انســانی برخوردار باشد. اگر 
این امکان و توانایی وجود داشــته 
باشد این چند میلیون افغانستانی 

که در ایران هستند شناسایی شوند 
می شــود بررسی کرد که اگر مثلًا 
جویای کار هستند به آن ها ویزای 
کار داده شــود که قواعد خودش را 
دارد. اگر فرد در ایران متولد شــده 
این فــرد باید شناســنامه ایرانی 
داشــته باشد. این کارها باید انجام 
شــود تــا بتوانیم ایــن جمعیت را 
ســاماندهی کنیــم، ولــی نادیده 
گرفتن آن ها کمکی به حل مسئله 
نمی کنــد، ایکنه گروهی نگرانی و 
هــراس اخلاقــی در جامعه ایجاد 
کنند که این ها مســئول مشکلات 
و آســیب های ما هستند چیزی را 
حــل نمی کند. تنهــا راه موجود 
ســاماندهی این جمعیت است که 
چه طــور می تواننــد در این جــا 

پذیرفته شوند.
مثلًا چه شرایطی وجود داشته  ��

باشــد که آن هــا نتوانند آن را 
برآورده کنند؟

خیلی از کشورهای مهاجرپذیر این 
شــرایط را می گذارند، مثلًا با توجه 
به وضعیت کشورشــان نیروی کار 
ماهر را به عنــوان مهاجر پذیرش 
می کننــد، یــا مثــلًا متخصــص 
حوزه های مشــخصی را به عنوان 
مهاجر پذیرش می کنند، ما علیرغم 
نبود آمــار می توانیم حدس بزنیم 
گروه زیادی از مهاجران افغانستانی 
در کشــور افــراد دارای تخصص 
نیستند، شــاید در بهترین حالت 
همان نیروی کار ســاده باشند. در 
ایــن وضعیت هــم همچنان باید 

آن ها را حفظ کنیم؟
واقعیــت این اســت کــه در ایران 
مهاجــر افغانســتانی را بــا هــر 
تحصیــلات و تخصصــی به عنوان 
نیــروی کار ماهر یا کارشــناس یا 
متخصــص اســتخدام نمی کنند. 
افغانســتانی ها در ایــران عموماً به 
مشــاغل ســخت و بعضاً زیان آور 
مشــغول هستند و ظاهراً نیاز بازار 
کار ایران هم برای همین دســته از 
کارگران است و نه کارگر ماهر. پس 
ضوابط باید واقع بینانه باشــد. بعد 
هم اگر کسی تا کنون به علت فضا 
و شــرایط موجــود چــه قانونی یا 
غیرقانونی وارد ایران شــده و دارد 
کار می کنــد، یعنــی خودش دارد 
برای خودش درآمدزایی می کند، 
مثلًا به کارهای ساختمانی مشغول 
اســت مرتکب جرم هم نشده ما با 
ایــن آدم چه مشــکلی داریم؟ اگر 
غیرقاتونی اســت می توان فرصت 

داد که اقامت قانونی بگیرد.
این ها نباید شناســایی شوند و  ��

هویت داشته باشند؟
اگر این توانایی وجود داشــته باشد 
که این اشــخاص که در اینجا کار 
می کنند شناسایی شوند، و موظف 
شوند که پاسپورت و اسناد هویتی 
بگیرنــد، بایــد از مزایــای آن هم 
برخــوردار شــوند. مثــلًا کارگر 
افغانســتانی که اقامت قانونی دارد 
مشمول قانون کار هم بشود، این که 
خیلی هم خوب است، کسی با این 

مخالفت ندارد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار
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جامعه

گروه اجتماعی: با افغانستانی های مهاجر در ایران 
چه کار کنیم؟ آن ها را از کشــور اخراج کنیم یا 
برعکس به آن ها خدمات بدهیم؟ بعد از این که 
مهاجران غیرقانونی شناســایی شــدند کدام 
تصمیم درســت اســت؟ اصــلًا می توانیم این 
مهاجران را شناســایی کنیم؟ این پرسش ها به 
همراه موارد یگر درباره جامعه افغانستانی های 
مهاجر در ایران مطرح است، پاسخ به آن ها میان 
مخالفــان مشــخص اســت، آن طورکه به نظر 
می رسد معدل جامعه با اخراج این گروه از کشور 
موافق هستند، یا حداقل این که طیف موافق با 
اخراج اتباع قدرت رسانه ای بیشتری برای ظهور 
و بــروز ایده هــای خود دارنــد، اما در این میان 
گروهی دیگری هستند که کمی سمت وسوی 
متفاوت دارند، یعنی اگرچه با شناسایی و هویت 
دادن به مهاجران افغانستانی موافق اند اما برگ 
اخراج را به عنوان اولین راه حل مواجهه با مسئله 
اتباع رو نمی کنند، آن ها معتقدند حتی اگر این 
مهاجــران اخــراج شــوند با توجه به شــرایط 
افغانستان مجدد به ایران برمی گردند، بنابراین 
از نگاه این گروه برنامه ریزی درباره مسئله اتباع 
افغانســتانی در ایــران نیــاز بــه رویگــردی 
اخلاق مدارانه دارد، رویکردی که در آن به ارائه 
فرصت هــا تاکید می کند تــا حداقل مهاجران 
افغانســتانی بتوانند با کسب امتیازی وضعیت 
مهاجرت خود را مشخص کنند، یعنی اگر قرار 
اســت مهاجر قانونی شوند پس باید مانند سایر 
مهاجران در کشورهای دیگر از حقوقی برخوردار 

باشند.



بی اعتنایی بورس به استعفای عشقی

نخســتین روز هفته با خبر اســتعفای مجید عشــقی، ریاست 
ســازمان بورس و اوراق بهادار برای اهالی تالار شیشــه ای آغاز 
شد. نقشه بورس اما بی اعتنا به این خبر، تلفیقی از نمای سبز 

و سرخ سهام بود.
پایان بورس دیروز در حالی رقم خورد که شــاخص کل بورس 
7665 واحد افت کرد اما شــاخص هم وزن در جهت مقابل گام 
برداشت. به این ترتیب، شاخص کل در سطح دو میلیون و 101 
هزار و 629 واحدی ایســتاد اما شــاخص هم وزن با رشد 1990 

واحدی به ارتفاع 661 هزار و 691 واحد رسید.
نمادهای فملی، فولاد، وبملت و حکشتی، بیشترین تأثیر منفی 
و نمادهای پارس، نوری و شــبریز، بیشــترین تأثیر مثبت را در 

شاخص کل بورس داشتند.
تراز پول حقیقی منفی شد ��

بازار ســهام دیروز پس از ســپری کردن تعطیلات، با خروج پول 
حقیقی روبه رو بود. در پایان معاملات دیروز، بالغ بر 203 میلیارد 
تومان پول حقیقی از ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی 

خارج شد.
همچنین دیروز صندوق های درآمد ثابت و صندوق های کالایی 

با خروج پول حقیقی مواجه بودند.
حجم و ارزش معاملات خرد چقدر شد؟ ��

حجم معاملات خرد در پایان بورس دیروز به 6.7 میلیارد برگه 
سهم رسید. ارزش معاملات خرد سهام، حق تقدم و صندوق های 
سهامی هم دیروز از سه هزار و 61 میلیارد تومان فراتر نرفت.

ارزش حقیقی تراکنش ها ۵.۸ درصد رشد کرد
رکوردشکنی تعداد و مبلغ تراکنش های بانکی

در مردادماه امســال رقم مبلغ تراکنش های بانکی به بالاترین 
ســطح خود از ابتدای ســال 1403 رسید و تعداد تراکنش های 

ثبت شده نیز رکورد جدیدی را به جا گذاشت.
شــرکت شــبکه الکترونیک پرداخت کارت )شاپرک( به تازگی 
جدیدتریــن گزارش اقتصادی خــود از وضعیت تراکنش های 
بانکی در مردادماه 1403 را منتشــر کرد؛ گزارشــی که نشــان 
می دهد مبلغ تراکنش های انجام شده در پنجمین ماه سال نیز 
صعودی شــد و برای نخســتین بار در سال 1403 از رقم هزار و 
300 هزار میلیارد تومان گذشــت. تعداد تراکنش ها نیز پس از 
افت در تیرماه، در ماهی که گذشــت بار دیگر صعودی شــد و 

رکورد تازه ای را ثبت کرد.
صعود آمار تراکنش ها در مردادماه ��

با اســتناد به گزارش جدید شــرکت شاپرک، در مردادماه سال 
جاری بیش از چهار میلیارد و 497 میلیون تراکنش در شبکه 
الکترونیک پرداخت کارت پردازش شــد که بالاترین رقم ثبت 
شــده در گزارش های شــاپرک محسوب می شود. مقایسه این 
آمار با مدت مشــابه ســال گذشته، از رشد 9.17 درصدی تعداد 
تراکنش هــا حکایــت دارد. افزون بر آن، اعــداد تراکنش های 
مردادماه نسبت به تیرماه امسال نیز حدود 150 میلیون فقره، 

معادل 3.56 درصد افزایش پیدا کرد.
بررسی وضعیت مبلغ تراکنش های انجام شده نیز نتایج مشابهی 
را نشان می دهد. طوری که مبلغ تراکنش ها با رشد 6.2 درصدی 
نســبت به تیرماه امســال و افزایش 39.25 درصدی در مقایسه 
با مردادماه ســال گذشــته، به هزار و 325 هزار میلیارد تومان 

رسید و به بالاترین میزان خود از آغاز سال جاری رسید.
رشد حقیقی تراکنش های بانکی مثبت شد ��

اگرچه بررســی آمار رشــد اسمی مبلغ تراکنش ها حائز اهمیت 
اســت، اما دید درســتی از وضعیت آنها ارائه نمی کند. به همین 
دلیل، شرکت شاپرک در گزارش ها ماهانه خود، رقم تورم را از 
این داده ها حذف کرده و آمار رشد حقیقی ارزش تراکنش های 

بانکی را نیز منتشر می کند.
بر این اساس، رشد نقطه به نقطه ارزش حقیقی تراکنش ها که 
در ماه های قبل منفی بود، در مردادماه امســال معادل 5.۸2 
درصد رقم خورده اســت. به عبارت دیگر، افزایش اســتقبال 
عمومی از پرداخت های الکترونیکی باعث شده که حتی با حذف 
کــردن اثــر تــورم از آمارها، رقم تراکنش های انجام شــده در 

مردادماه امسال، بیشتر از سال گذشته باشد.
میانگین مبلغ هر تراکنش به 29۵ هزار تومان رسید ��

یکی دیگر از شــاخص های بااهمیتــی که می توان از داده های 
شرکت شاپرک استخراج کرد، میانگین مبلغ هر تراکنش است. 
این رقم که از تقسیم مبلغ کل تراکنش ها بر تعداد آنهاست، تا 
حدودی نشــان می دهد که تورم چــه تاثیری بر تراکنش های 

بانکی داشته است.
داده های گزارش شــاپرک نشــان می دهند کــه میانگین هر 
تراکنش بانکی در مردادماه امسال به 295 هزار تومان رسیده 
اســت. این رقم در حالی ثبت شــده که در تیرماه امســال 2۸7 
هــزار تومــان و در مردادماه 1402 برابر با 231 هزار تومان رقم 

خورده بود.
با در نظر گرفتن این داده ها، می توان گفت که در مردادماه سال 
1402 متوســط رقم پرداختی هر فرد برای هر بار خرید کردن 
بــه طــور میانگین 231 هزار تومــان بوده اما این رقم در مرداد 
امسال به 295 هزار تومان افزایش پیدا کرده و حداقل بخشی 
از این رشد، ناشی از تورم و افزایش سطح عمومی قیمت ها بوده 

است.

تالار

راه فرار محترمانه عشقی!

 
متاســفانه فریادهای ســهامداران و توصیه های 
دلســوزانه کارشناســان، طی این سال ها توسط 
مســئولان ذی ربط وزارت اقتصاد و نهادهای بالاتر 
شنیده نشد. حضور آقای عشقی در پست ریاست 
ســازمان بورس و اوراق بهادار در حالی اتفاق افتاد 
که همگان نسبت به منفعل بودن، بی تأثیر بودن و 
غیرکاربردی بودن ایشان در سمتی که مسئولیت 

آن را تقبل کرده بودند، اذعان داشتند.
بیش از 90 تا 95 درصد جامعه سهامداری بورس 
تهــران، مخالف عملکرد و سیاســت گذاری های 

مجید عشــقی بود. منتهی اعضای شــورای عالی 
بورس، دهن کجی بزرگ را در فروردین امســال با 
انتصاب مجدد ایشــان نشــان دادند و ثابت کردند 
گویی گوش شــنوایی برای انتقادات وارده، وجود 
ندارد.آقای عشــقی طــی مصاحبه ای اعلام کرده 
است که پرداخت وام بر اساس مصوبه خود شورای 
عالــی بورس بوده و بــرای کل مجموعه کارکنان 
ســازمان بورس تخصیص یافته است. در این بین 
اما تنها پنج نام صدر لیست، مجموعاً 10.5 میلیارد 
تومان وام با دوره بازپرداخت 10 الی 12 ســاله و 
نرخ بهــره چهار درصدی دریافت کرده اند.در این 
رابطه همچنین، این پرســش به وجود می آید که 
آیا واقعاً این عملکرد و این کارنامه بســیار ضعیف، 
مســتحق پاداش و خدمات ویژه اســت که آقای 

عشــقی احســاس کرده اســت باید از خدمات او 
این گونــه قدردانی شود؟ایشــان همچنین بیان 
کرده اند با توجه به محدودیت هایی که وجود دارد، 
پرداخت این دســت تسهیلات لازم است. هرکس 
در ســمت رئیس ســازمان بورس قرار گیرد، با این 
دست محدودیت ها از جمله منع از خرید و فروش 

سهام، مواجه است. 
این شرایط اما پیش از آن که آقای عشقی رئیس 
سازمان شــود، توسط ایشان پذیرفته شده بوده 
است. همچنین این موضوع دلیل بر این نمی شود 
که شــما از مقامات بالادســتی، مصوبه بگیرید و 
بیــش از دو میلیارد تومان با بهره چهار درصدی 
وام بگیرید.نــرخ تنزیــل چهــار درصــدی این 
تسهیلات در حالی است که هزینه بهره در کشور 

بــا تاثیرگذاری خود آقای عشــقی در ســطوح 
نزدیــک به 40 درصدی قرار گرفته اســت. آش 
انقدر شــور شــد که آقای همتی، وزیر اقتصاد، 
شــخصاً به موضوع ورود کرد و آقای عشــقی در 
نهایــت اســتعفا داد. از مدت هــا پیــش امــا، 
کارشناســان هشدار این فضاحت را داده بودند. 
متاسفانه گوش شنوایی وجود نداشت و این اتفاق 
بسیار دیر رخ داد.باید در محاکم نسبت به ترک 
فعل و تخلفات احتمالی آقای عشــقی، توســط 
دادســتان اعــلام جــرم شــود. اینکه ایشــان 
پیش دســتانه اســتعفا داده  انــد، تنهــا راه فرار 
محترمانه ای اســت. کتمــان اطلاعات و مخفی 
کردن اطلاعات نهانی توسط آقای عشقی، محرز 

اســت و باید حتماً به آن رسیدگی شود.

 هومن عمیدی
 کارشناس بازار سرمایه 
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اکنون ساختار 
اقتصادی ایران 

 با مشکلات 
عدیده ای 
دست به 

گریبان است. 
به عنوان مثال، 

عدم تناسب 
درآمد مردم و 
نرخ تورم و یا 

عملکرد 
نامساعد بانک 

ها در تولید 
روزانه بین 5 تا 
7 هزار میلیارد 

تومان پول 
غیرمولد که 
خود تشدید 

بحران 
نقدینگی و 

افزایش تورم را 
به دبنال دارد، 
تنها جلوه هایی 
محدود از این 

چالش ها را به 
 تصویر 

می کشد.

لی
 ما

زار
با

معمای 
جراحی 
اقتصادی

»نقش اقتصاد« سخنان اخیر
 رئیس جمهور را واکاوی می کند

به گزارش »نقش اقتصاد«؛  وی با اشاره به فعالیت 
خود در حوزه جراحی و پزشکی خاطرنشان کرده: 
"در بیمارســتان بحث ایــن بود که مریض راضی 
شود. مردم وقتی می دیدند ما هر کاری می توانیم 
انجام  می دهیم اگر مریض آنان فوت هم می کرد 

باز قدردان بودند". 
تقریبــا اغلب ناظران و تحلیلگران بر این باورند که 
مسعود پزشکیان اشارات مستقیمی را به ضرورت 
اصلاح برخی روندها در اقتصاد ایران دارد. موضوعی 
که پیشتر نیز وی به آن اشاره داشته و مثلا به این 
نکتــه پرداخته کــه خرید بنزین با قیمت گزاف از 
خــارج و فــروش آن با قیمــت یارانه ای در داخل، 
چیزی جز به هدررفتن سرمایه های ملی را به ذهن 

متبادر نمی کند و عاری از منطق است. 
مســاله ای که بسیاری آن را پالسی جدی از سوی 
رئیــس جمهور منتخب با هــدف افزایش قیمت 
ســوخت توصیف کرده اند. پیش از این در دولت 
شــهید رئیسی نیز بر مســاله جراحی اقتصادی و 
اصلاح برخی روندهای غلط در اقتصاد کشــورمان 
تاکید شد و حتی گام هایی نیز در این رابطه نظیر 
اصلاح قیمت ارز ترجیحی و افزایش آن برداشــته 
شد. با این همه، سوال اصلی این است که چه شده 
دولت چهاردهم و رئیس جمهوری کشورمان یعنی 
مســعود پزشکیان، در همین آغاز کار خود تمرکز 
ویژه ای را بر انجام جراحی در اقتصاد ایران گذاشته 
اند؟ به نظر می رسد در پاسخ به این پرسش، توجه 

به 2 نکته ضروری به نظر می رسد.
 اولا، ایــن نکتــه را باید مد نظر داشــت که یکی از 
روندهــای غلــط در حوزه حکمرانــی اقتصادی 
 کشــورمان کــه البته نمودهای خــود را در دیگر 
عرصه های حکمرانی نیز به عینه به نمایش گذاشته 
ایــن اســت که جریــان حکمرانــی در بحث حل 
مشکلات، با تاخیر عمل می کند و به بیان ساده تر، 
به جای اینکه دیده بان باشــد و به موقع مشــکلات 
را حل کند، عملا در شرایطی که مشکلات ماهیتِ 
انباشــتی بــه خود گرفته انــد و انفجار بحران ها را 
ســبب می شــوند، وارد میدان می شود و در نقش 
آتش نشان ظاهر می شود. موضوعی که خود حامل 
هزینه های قابل توجهی برای کشورمان است. در 

عرصه اقتصــادی نیز نمودهای عینی این رویکرد 
غلط به عینه قابل مشاهده است. 

 اکنــون ســاختار اقتصــادی ایران با مشــکلات 
عدیده ای دســت به گریبان اســت. به عنوان مثال، 
عدم تناســب درآمد مردم و نرخ تورم و یا عملکرد 
نامســاعد بانک ها در تولید روزانه بین 5 تا 7 هزار 
میلیارد تومان پول غیرمولد که خود تشدید بحران 
نقدینگــی و افزایــش تورم را به دبنــال دارد، تنها 
 جلوه هایــی محــدود از این چالــش ها را به تصویر 
 می کشــد. بــا این همه، این چالــش ها اکنون به 
نقطه ای رســیده اند که دیگر ادامه یافتنشــان به 
صلاح نیست و هزینه های فرسایشی شدن و انباشت 
آن ها برای کشــورمان قابل توجه و ملموس شــده 
اســت. از این رو، دولــت چهاردهم انجام جراحی 
اقتصادی و اصلاح برخی ساختارهای غلط در اقتصاد 
ایــران را به مثابــه یک فوریت و الزام برای خود در 
نظر می گیرد که اگر آن را در دســتورکار نداشــته 
باشــد، در ادامه راه کشــورمان ایران با مشکلات به 
مراتب جدی تری رو به رو خواهد شــد و نمی توان 
بهبودی را در وضعیت اقتصادی و معیشــتی مردم 
و کلیت اقتصاد ایران ایجاد کرد. این همان مســاله 
ای است که مورد اجماع شمار قابل ملاحظه ای از 
کارشناســان و صاحب نظران اقتصادی کشورمان 

نیز است. نکته دوم اینکه روند تنش ها و درگیریهای 
ایدئولوژیک و ژئوپلیتیک چه در ســطح منطقه ای 
و چه بین المللی به نحو قابل توجهی در حال افزایش 
است و البته که چشم اندازهای مرتبط با بهبود این 
وضعیت نیز چندان قوی نیستند. در این بحبوحه، 
بایســتی احتمال بازگشت ترامپ به کاخ سفید در 
نتیجه انخابات ریاســت جمهوری 2024 آمریکا را 
نیز مد نظر داشــت. رویدادی که در صورت تحقق، 
ســیل قابل توجهی از تشــدید فشارهای اقتصادی 
علیه کشورمان را به دنبال خواهد داشت. از این رو، 
ایجاد حدی از آمادگی در کشور و بهترین استفاده 
از منابعِ در دســترس، یکی از الزامات مد نظر تیم 
اقتصادی دولت چهاردهم است. موضوعی که یکی 
از پیش نیازهای آن اصلاح روندهای غلط گذشــته 
در استفاده از منابع ملی و پیشبرد ایده جراحی در 
اقتصاد ایران است. با این همه، همانطور که مسعود 
پزشــکیان نیز تاکید کرده، حراســت از ســرمایه 
اجتماعی کشــور و اطلاع رسانی درست به مردم و 
حمایت از آن ها و به طور خاص اقشــار ضعیف در 
بحبوحه اجرای جراحی اقتصادی در کشــورمان، 
مســاله ای اســت که دولت چهاردهم به خوبی از 
اهمیت آن آگاه است و مایل نیست در همین آغاز 

کار، از این ناحیه متحمل ضربه و خسارت شود.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

در روزهای اخیر بار دیگر شاهد مطرح 
شــدن یک اصطــلاح آشــنا از زبانِ 
دولتمردان کشورمان در حوزه اقتصاد 
ایران هســتیم. ماجرا از این قرار است 
که به تازگی مســعود پزشــکیان در 
جریــان ســفر بــه مشــهد مقدس و 
ســخنرانی در جمع فعالان اقتصادی 
اســتان خراسان رضوی، به این مساله 
اشــاره داشته که باید در برخی بخش 
ها جراحی هایی صورت گیرد تا بتوان 
کشور را از وضعیت اقتصادی نه چندان 
مساعد کنونی خارج سازیم. وی تاکید 
کرده که قدم اول در این رابطه کسب 

رضایت مردم است.

مجید عشــقی دیروز استعفای کتبی خود را به رییس 
شورای عالی بورس تقدیم کرد. رئیس سازمان بورس 
بعد از تغییر دولت و رسوایی وام قرض الحسنه، تصمیم 
به اســتعفا کرد. حال با خالی شــدن صندلی ریاست 
سازمان بورس، چه کسی بر این صندلی تکیه خواهد 

زد؟
 عملکرد عشقی در 35 ماهه فعالیت او به عنوان رئیس 
ســازمان بورس به حدی ضعیف بود که او را می توان 
بدترین رئیس تاریخ این سازمان معرفی کرد. رسوایی 
اردیبهشــت 1402 و ماجــرای وام های بدون حضور 
ناظرین مجلس شاید سیاه ترین نقاط کارنامهٔ کاری او 
بودند که عشقی را به سمت درب خروج هدایت کردند. 
حال که اســتعفای مجید عشقی تسلیم شورای عالی 
بورس و شــخص وزیر اقتصاد شــده، شــایعاتی حول 
جانشینان وی به گوش می رسد که به بررسی سوابق 

علمی و اجرایی آن ها خواهیم پرداخت.
اولین گزینه احتمالی ریاست ساختمان سعادت آباد، 
حجت اله صیدی اســت. صیدی دکترای حسابداری 
خود را از دانشگاه علامه طباطبایی اخذ کرده و همچنین 
 Business Accountant دارای مدارک حرفه ای
و CIMA از انجمن حسابداران خبره انگلستان است.
او عمــده فعالیت های خود را در بخش بانکی کشــور 
مشغول به فعالیت بوده و در شرکت های سرمایه گذاری 
بورســی نیز انجــام وظیفه کــرده و دارای تجربیات 

ارزشمندی در این حوزه است.
سوابق علمی:

• دکترای حسابداری از دانشگاه علامه طباطبایی
• کارشناســی ارشــد حســابداری از دانشگاه علامه 

طباطبایی
• کارشناس حسابداری از دانشگاه علامه طباطبایی

سوابق اجرایی:
• عضویت موظف در هیأت مدیره بانک صادرات ایران 

و معاون بین الملل
• مدیر عامل شرکت سرمایه گذاری خوارزمی

• قائم مقام مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر
• نایب رئیس هیأت مدیره شرکت ایران خودرو

• سرپرســت حسابرسی در مؤسسه حسابرسی بنیاد 
مستضعفان

• مدیرعامل بانک صادرات ایران
سعید اسلامی بیدگلی

یکی دیگر از اســامی که شــایعات ریاست وی به گوش 
می رســد، سعید اســلامی بیدگلی است. وی مقاطع 
تحصیلی کارشناسی و ارشد خود را در دانشگاه شریف 
گذرانده و دارای مدرک دکترا در رشته مدیریت مالی 
از دانشگاه شهید بهشتی است. رزومه تحصیلی اسلامی، 
وی را به یک گزینه جذاب برای ریاســت بدل می کند 
چرا که هم در جبهه مدیریتی و هم در جبهه مالی به 
کسب دانش پرداخته است. البته تجربه اجرایی، دنیای 
کاملًا متفاوتی با تحصیلات آکادمیک خلق می کند که 
باید آن مورد نیز تحت بررسی قرار گیرد. گفتنی است 
که مدرک کارشناســی او مهندســی صنایع و مدرک 

ارشد اسلامی MBA است.
سوابق علمی:

• دکتری مدیریت مالی از دانشگاه شهید بهشتی
• کارشناسی ارشد MBA از دانشگاه صنعتی شریف

• کارشناس مهندسی صنایع از دانشگاه صنعتی شریف
رزومه کاری و اجرایی سعید اسلامی نیز به طور خلاصه 

به شرح زیر است:
• دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران

• معاون تحقیق و توسعه شرکت سرمایه گذاری عظام
• عضو هیئت مدیره شرکت توسعه سرمایه گذاری آتی 

ثمر
محمدعلی دهقان دهنوی

محمدعلی دهقان دهنوی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهــادار از 7 بهمــن 1399 تــا 21 مهر 1400 بود. وی 
معاون اقتصادی فرهاد دژپسند بود که پس از استعفای 
حســن قالیباف اصل ریاســت این سازمان را به عهده 
گرفت. او هیئت مدیره بانک مسکن، عضو هیئت علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایی و معاون آموزشی مؤسسه 
عالــی آموزش بانکداری ایــران را نیز در کارنامه خود 

دارد.
سوابق علمی:

• دکترای اقتصاد صنعتی از دانشگاه تربیت مدرس
سوابق اجرایی:

• رییس سازمان بورس و اوراق بهادار
• عضو هیات مدیره بانک مسکن

• معاون وزیر اقتصاد در دولت دوازدهم
• مشــاوره اقتصادی و مالی بانک های ایران و ونزوئلا، 

قرض الحسنه مهرایران، قوامین و مسکن
شاپور محمدی

شــاپور محمدی نیز سابقاً ریاســت سازمان بورس را 
برعهده داشت. به عقیده اکثر کارشناسان و فعالان بازار 

ســرمایه، شــاپور محمدی موفق ترین رئیس سازمان 
بورس بوده اســت. در مدتــی که محمدی بر صندلی 
ریاست ســازمان بورس نشسته بود، باوجود نوسانات 
بالا، وضعیت نسبتاً خوبی بر بازار سرمایه حکم فرما بود. 
در ایــن دوران اصلاحات ســاختاری رو به جلویی در 
سازماندهی سازمان بورس در بازار سرمایه شکل گرفت 

که بخشی از آن ها عبارت است از:
• عضویت عادی سازمان بورس در سازمان بین المللی 

کمیسیون های اوراق بهادار
• اصلاح دستورالعمل توقف و بازگشایی نمادها
• کنترل ریسک اعتباری شرکت های کارگزاری

• تأسیس صندوق تثبیت بازار سرمایه
سوابق تحصیلی:

• دکترای اقتصادسنجی و توسعه از دانشگاه تهران
• کارشناســی ارشد توسعه اقتصادی و برنامه ریزی از 

دانشگاه تهران
• کارشناسی اقتصاد بازرگانی از دانشگاه تهران

سوابق اجرایی:
• رییس سازمان بورس و اوراق بهادار

• معاون اقتصادی وزارت اقتصاد دولت یازدهم
• مدیر عامل و مؤسس شرکت بورس انرژی
• عضو هیئت مدیره کارگزاری بانک تجارت

• دبیر کل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران
• عضو شورای سرمایه گذاری بیمه ایران

به نظر می رســد نفراتی که گمانه زنی ها حول ریاست 
آن ها بر سازمان بورس به گوش می رسد حداقل در بعد 
علمــی بــه راحتی گوی ســبقت را از مجید عشــقی 
می رباینــد. در مورد فعالیت های اجرایی آن ها، دهقان 
دهنوی و شاپور محمدی سابقاً هدایت بورس را بر عهده 
داشتند که هر دوی آن ها کارنامه و دیدگاه قابل قبولی 

را از خود به یادگار گذاشتند.

رئیس بعدی سازمان بورس کیست؟ 

بررسی ۴ گزینه احتمالی ریاست بورس
رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

ضربه عشقی به بورس

 
ماده 7 قانون بازار اوراق بهادار، در بند ۸، 9 و 11 به 
صراحت این موضوع را قید می کند که وظیفه سازمان 
بورس این است که از وقوع تخلفات و تصمیماتی که 
منجر به خدشــه وارد کردن به منافع ســهامداران 
می شــود، پیشــگیری کنــد؛ مثل نــرخ خوراک 
پالایشــگاه ها، پتروشــیمی ها و ... حتی در رابطه با 
قیمت گذاری دســتوری که دســت دولت اســت و 
ســازمان بورس کاری نمی تواند انجام دهد، حداقل 
باید به طور شــفاف و علنی برخورد کند؛ نه این که 
صرفا فقط یک نامه تنظیم شــود و در اتاق در بســته 
بروند و دفاع کنند که ما تلاش کردیم، ولی به نتیجه 
نرســیدیم.در دوران تصدی عشقی می توانم بگویم 

بیشــترین بلایا و تصمیمات ذینفعانه از سوی دولت 
علیه منافع ســهامداران خرد اتخاذ شــد و هیچ گونه 
ترتیب اثری هم داده نشد. علاوه بر این، ممانعت هایی 
در ارتباط با توسعه بازار در زمان تصدی ایشان انجام 
شد. تشکل های خودانتظام که بلندگوها و تریبون های 
قانونی برای اســتیفای حقوق می توانند باشــند، با 
مخالفت شدید و سرسختانه در سازمان بورس مواجه 
می شد. اعتقاد داشتند که ما به تنهایی از عهده مسایل 
بر می آییم، بنابراین تشــکیلاتی لازم نیســت ایجاد 
کنیم.شــما به کلیه مشــاغل و صنوف نه تنها در یک 
شهر، بلکه در اقصا نقاط ایران نگاه کنید، یک اتحادیه 
یــا انجمــن دارند، اما در این خصوص به شــدت در 
سازمان بورس مخالفت می شد. در کل کارنامه ایشان 
را بسیار ضعیف می بینم و نکته منفی، احاطه و تسلط 
یافتن دولت در زمان تصدی ایشــان در بازار سرمایه 
بود؛ به طوری که حتی ایشــان به عنوان یک بخش 
داخلی از وزارت اقتصاد از بدنه دولت محسوب می شد.

به خاطر دارید موضوع نرخ خوراک پتروشیمی ها را 

که وقتی صحبت شد حداقل اسامی استفاده کنندگان 
از اطلاعات را بدهید، به شــدت ایشان اعتقاد داشت 
که افشای این اطلاعات مشکلی را حل نمی کند. در 
صورتی که ذینفعان بازار، به حق انتظار داشــتند که 
حداقل این موضوع مورد پیگیری قرار گیرد.من فکر 
می کنم در حال حاضر حاضر درســت است موضوع 
وام های نجومی بهانه ای شد، اما جا دارد به طور جدی 
مطالبات ذینفعان بازار سرمایه و سهامداران پیگیری 
شود و احیانا قصوری که ایجاد شده، باید مورد پیگیری 
قــرار گیرد. امیدوارم انتخاب مناســب تر، اصلح تر و 
مبتنی بر رعایت قانون انجام شود.برخلاف نص صریح 
قانون اوراق بهادار که ابتدا باید هیات مدیره سازمان 
بورس تعیین می شــود و بعد از بین خودشــان، یک 
رییــس انتخاب می کنند، فکر می کنم حداقل در دو 
ســه دوره گذشــته این شــکلی بوده که اول رییس 
سازمان انتخاب می شده و بعد رییس سازمان، هیات 
مدیره ای متناسب با سبک و سیاق کاری شان معرفی 
کرده است.بعد از علنی شدن موضوع استعفای آقای 

عشــقی، من فکر می کنم مسلما شرایط خوبی رقم 
خواهد خورد؛ هم از لحاظ تکنیکال که افت های پیاپی 
در بورس داشتیم و هم این که وکیل مدافع دولت در 
سازمان بورس به نوعی از سازمان خارج شد. این به 
نظــرم طلیعــه خوبی اســت که بتوانیم براســاس 

خواسته های ذینفعان بازار، حقوق را مطالبه کنیم.
 در مقایسه با سایر بازارها هم از حیث بازدهی و هم 
از نظــر کاهش ارزش دلاری بازار بورس و همچنین 
پتانســیل تطبیــق نرخ ارز نیما بــا ارز آزاد که به هر 
صورت یکی از دستور کارهای جراحی اقتصادی دولت 
فعلی است، این پتانسیل وجود دارد که به نوعی آثار 
تورم را در افزایش نرخ فروش شــرکت ها مشــاهده 
کنیم. چیزی که در دوره مدیریت قبل سازمان بورس 
تا حد زیادی این مسایل را کنترل می کردند. در واقع 
به جهت ارائه کارنامه اقتصادی دولت، یک هماهنگی 
بین بورس و دولت در این زمینه وجود داشــت. اما 
من فکر می کنم این شرایط هم به صورت تکنیکال 

و هم به صورت بنیادی قابل پیش بینی است.

 فردین آقابزرگی
کارشناس بازار سرمایه 



 بررسی پروژه های مسکن ستاد اجرایی فرمان
 امام )ره( در اراک، ساوه و مهاجران

اراک- عبدی:  اقتصــاد-  نقش 
جلســه بررســی پروژه های 
نهضت ملی مسکن با کارگزاری 
ســتاد اجرایی فرمان حضرت 
امام )ره( در شــهرهای اراک، 
ساوه و مهاجران باحضور معاون 
هماهنگــی امــور عمرانــی 

استانداری مرکزی، مدیر کل راه وشهر سازی استان، مدیر عامل شرکت 
عمران شــهرهای جدید امیر کبیر و مهاجران، نمایندگان ســتاد اجرایی 
فرمــان حضــرت امام )ره(، معاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه و 

شهرسازی، نماینده بانک عامل و سایر کارشناسان برگزار شد.
عباس یوســف زاده مدیر کل راه وشــهر سازی استان مرکزی در حاشیه 
جلســه گفت: باتوجه به مراحل پایانی پروژه های نهضت ملی مســکن با 
کارگزاری ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( و لزوم تعیین تکلیف 

پروژه ها این جلسه برگزار شد.
وی افزود: ما باید با متقاضیان بصورت شفاف صحبت کرده و جمع بندی 
قیمت تمام شــده پروژه ها که از جمله موارد مهم و مطالبات متقاضیان 

است را به آنها اعلام کنیم.
یوســف زاده ادامه داد: تعیین تکلیف انتخاب واحد متقاضیان بر اســاس 
واریزی ها و با اولویت بندی در بلوکها که به ترتیب تکمیل می شــوند از 

موارد مهمی بود که مورد بررسی قرار گرفت.
مدیر کل راه وشــهر ســازی استان مرکزی ادامه داد: زمان بندی تحویل 
واحدها، خرید ونصب و گرفتن تأییدیه آسانســورها و پیگیری مطالبات 
پیمانــکاران نیــز از جمله مواردی بود که مورد کارشناســی قرارگرفت و 

تصمیمات لازم در این خصوص صادر شد.

تولید سالانه ۴۲۰ میلیارد ریال محصولات 
گلخانه ای درایلام

نقــش اقتصاد- ایــلام – براری: 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان ایلام از تولید ســالانه 
محــــصولات  تــن   2۸00

گلخانه ای خبر داد.
حشمت عزیزان اظهار داشت: 
محصولات تولیدی واحدهای 

گلخانه ای شامل انواع سبزی و صیفی و انواع گل های زینتی و آپارتمانی 
است.

وی ادامه داد: توســعه کشــت گلخانه ای یکی از راهکارهای اساسی برای 
صرفه جویی آب در ســال 1403 در این بخش اســت و به همین منظور 
توســعه گلخانه ها با جدیت در ســال جاری پیگیری می شود و هم اکنون 
29 واحد گلخانه )تجاری کوچک مقیاس( در سطح 47/14 هکتار فعال 

و 7 واحد در حال ساخت در سطح استان موجود است. 
شــایان ذکر اســت میزان محصولات تولیدات گلخانه ای استان، سالانه 
2۸00 تن به ارزش ریالی 420 میلیارد ریال ارزیابی شده است.  تولیدات 

گلخانه ای در استان برای 150 نفر اشتغال ایجاد کرده است.

 تقدیر قباد ناصری مدیر عامل
 شرکت نفت و گاز مارون

نقش اقتصاد_خوزستان-حسین 
عســکری گراونــد: عبدالرضا 
احسانی نیا فرماندار شهرستان 
رامشیر از مهندس قباد ناصری 
مدیرعامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مارون به مناســبت 
هفته دولت و روزکارمند تقدیر 

کرد. فرماندار رامشیر مهندس قباد ناصری را مدیری توانمند و همراه با 
مردم معرفی کرد و گفت: وعده های تحقق یافته مهندس ناصری در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی، این مدیر را در میان همجواران تاسیســات 
فرآیندی به عنوان مدیری کارآمد، محبوبیت بخشیده است. وی افزود: 
پروژه هــای عملیاتی شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز مارون نیز همواره 
پیوســت زیست محیطی داشــته اند و خوشبختانه طی چند سال اخیر 
شــاهد کاهش بی ســابقه آلاینده های منتج از مشــعل گازهای همراه و 
شرایط ایده آل رودخانه جراحی برای کشاورزان و سایر بهره برداران این 
رودخانه بوده ایم. مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون از حسن 
نظر مردم و مدیران دستگاه های اجرایی مناطق همجوار تاسیسات ابراز 
خرسندی کرد و خدمت صادقانه به ملت شریف و نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران را توفیقی الهی دانست که همواره مایه مباهات و سربلندی 
مدیران صنعت نفت اســت. شــایان ذکر است پیش از این نیز فرمانداران 
شهرســتان های اهواز، رامشــیر و رامهرمز، در اردیبهشــت سال جاری 
حمایت های مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون از انتخابات 
دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس خبرگان 

رهبری را مورد تقدیر دادند.

کندی تردد نفتکش های سوخت رسان به دلیل 
ترافیک فوق سنگین در جاده ها

نقش اقتصاد-کرمانشــاه- پری 
ویسی: مدیرعامل شرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتی: در 
روزهای اخیر وزیر نفت به طور 
مســتمر پیگیر وضع تأمین و 
توزیع بنزین کشــور به ویژه در 
استان های شمالی بوده است.

نماینده ای ویژه از ســوی ســتاد وزارت نفت به استان های گیلان و غرب 
مازندران اعزام شده است.

ایــن افزایــش تردد موجب کندی حرکت و تأخیر حداقل پنج برابری در 
تردد نفتکش های سوخت رسان در جاده های مواصلاتی و سبب تعطیلی 
مقطعی در بعضی از جایگاه های عرضه ســوخت اســتان گیلان و غرب 

مازندران شد.

تحقق افزایش تولید ۶ تا ۸ هزار بشکه ای نفت در میادین رامشیر و رگ سفید

افتتاح پروژه ۸۴۰ هکتاری آبیاری تحت فشار قاضی آباد شهرستان دورود

نقش اقتصاد-خوزستان -حسین عسکری گراوند: با احداث چند راهه )هدر( نفتی 
جدید در واحد بهره برداری رامشیر تولید نفت به میزان 6 تا ۸ هزار بشکه در 
 روز افزایــش می یابد.چنــد راهه جدید نفتی واحد بهره برداری رامشــیر روز 
ســه شــنبه 13 شــهریور با حضور مدیر عامل شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنوب راه اندازی و به بهره برداری رسید. مهندس علیرضا دانشی در رویداد 
بهره برداری از این طرح نفتی ضمن گرامیداشــت هفته دولت و پاسداشــت 
ایام سوگواری اهل بیت علیهم السلام عنوان کرد: بدلیل عدم پیشرفت مناسب 
طرح 2۸ مخزن در میدان رامشیر در موضوع سطح الارض امروز با تلاشهای 
مجاهدانه همکاران شرکت آغاجاری شاهد راه اندازی و بهره برداری از چند 
راهه نفتی هستیم که پایداری و افزایش ظرفیت تولید را در این واحد بوجود 
آورده است. مهندس دانشی با اشاره به همدلی و اقدامات مجاهدانه در سطح 
شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، افزایش یک میلیون و یکصد هزار بشکه ای 
نفت، پایداری خوراک پتروشیمی ها، نهادیه سازی خطی مشی های صحیح 
و مرتفع شدن بدهی های سنگین مناطق نفت خیز جنوب را از اقدامات شاخص 

دوره اخیر عنوان کرد.مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت وگاز آغاجاری در 
رویــداد افتتــاح و بهره برداری این طرح عنــوان کرد: جهت اتصال چاههای 
حفاری شده جدید میدان نفتی رامشیر در طرح 2۸ مخزن همچنین بدلیل 
تنگناها و محدودیت هایی از قبیل کمبود فضای عملیاتی، فقدان لوله مقسم 

 مرحله دوم، مشــترک بودن خطوط لوله جریانی چاهها و عدم دسترســی
 ماشین آلات به تجهیزات، طرح اصلاحیه فرآیندی احداث چند راهه جدید 
با پتانسیل 40 رشته مستقل با امکان تولید از چاههای کم فشار و پر فشار، 
شــیرین و نمکی مطابق مطالعات فنی مهندســی ارائه گردید.مهندس جواد 
تقی زاده در ادامه عنوان کرد: در حال حاضر 6 رشته از خطوط 40 رشته ای 
این هدر نفتی آماده گردید و امروز با راه اندازی چاههای 9 و 1۸ رامشــیر، 
تولید در این هدر نفتی برقرار گردید.تقی زاده مزایا و دســت آوردهای طرح 
احداث چند راهه جدید نفتی را علاوه بر افزایش تولید 6 تا ۸ هزار بشکه ای 
در میادین رامشــیر و رگ ســفید، ایجاد ظرفیت آزاد تولیدی ۸ تا 10 هزار 
بشــکه ای نمک زدایی رگ ســفید، ایجاد ظرفیت آزاد ۸ تا 10 هزار بشکه ای 
بنک نمکی رامشــیر، امکان جریان دادن چاههای کم فشــار از مرحله اول به 
دوم با هدف جلوگیری از جریان به گودال و کاهش تولید و آلودگی های زیست 
محیطی، همچنین ایجاد پایداری تولید برای تمامی چاهها بعد از جداسازی 

بدلیل عدم همخوانی فشار جریانی و کیفیت نفت تولیدی عنوان کرد.

نقش اقتصاد- لرستان- نسرین قربانی: با حضور نادر علیزاده مشاور و رئیس گروه 
طرح و برنامه معاونت آب و خاک، اســتاندار لرســتان، معاون هماهنگی امور 
عمرانی اســتانداری لرســتان، فرماندار، امام جمعه شهرستان، نماینده مردم 
شهرستان دورود و ازنا در مجلس شورای اسلامی، رییس سازمان جهاد کشاورزی 
لرستان و جمعی از مدیران کل حوزه ستادی استانداری لرستان مدیران کل 
دســتگاه های اجرایی، آیین افتتاح پروژه ۸40 هکتاری آبیاری تحت فشــار 
قاضی آباد شهرســتان دورود برگزار شــد.بنابر این گزارش، مدیر آب و خاک 
ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان در حاشیه این آیین بیان کرد: این سیستم 
آبیاری تلفیقی با اجرای شــبکه برق شــامل ۸197 متر شــبکه 20 کیلو ولت، 
یکپارچه ســازی و تجمیع اراضی به مســاحت ۸40 هکتار، 3 ایســتگاه پمپاژ و 
کنتــرل مرکــزی با ظرفیت 630 لیتر بر ثانیــه افتتاح و مورد بهره برداری قرار 
گرفت.رحیــم الوندفــر با بیان این که راندمان آبیاری بعد از اجرای پروژه 65 تا 

70 درصد باشــد، گفت: شــبکه تحت فشــار این پروژه در سال 1397 اجرا شد 
که به دلیل عدم تأمین شــبکه برق بهره برداری از آن مقدور نبود اما با اجرای 
تقویت شــبکه برق در ســال هال 1402-1403 این مهم محقق شد.وی اظهار 

داشــت: یکی از راهبردها و اهداف ســازمان جهاد کشــاورزی با توجه به تاکید 
معاونت آب و خاک، در اولویت قرار گرفتن احیای پروژه های نیمه تمام می باشد 
که بر حســب آن و دســتور مؤکد رییس ســازمان این پروژه در دستور کار قرار 
گرفــت و نســبت به احیای آن اقدامــات لازم به عمل آمد.الوندفر در خصوص 
اعتبارات هزینه شده برای این پروژه عنوان کرد:  بابت شبکه آبیاری تحت فشار 
و ایستگاه های پمپاژ 15.6 میلیارد تومان، تقویت شبکه برق جهت تأمین برق 
ایســتگاه ها 11 میلیارد تومان و احداث خط انتقال به جای کانال توســط آب 
منطقه ای 3.6 میلیارد تومان هزینه شده که در نهایت کل اعتبارات هزینه شده 
سازمان جهاد کشاورزی 26.6 میلیارد تومان می باشد.مدیر آب و خاک سازمان 
جهاد کشاورزی لرستان با بیان این که این پروژه 154 بهره بردار دارد که کشت 
غالب تحت پوشش آن گندم، جو و کلزا است، افزود: پس از احداث پروژه مذکور 

توسعه کشت کلزا در اراضی تحت پوشش بیش از 100 هکتار می باشد.

 برگزاری آیین بهره برداری از ایستگاه برق ۶۳ 
به ۲۰ کیلوولت نورآباد در استان لرستان

اراک-  اقتصــاد-  نقش 
عبــدی: همزمــان بــا 
گرامیداشت هفته دولت 
پست دوم برق 63 به 20 
کیلو ولت شهرســتان 
دلفان با حضور ابوطالب 
شفقت استاندار لرستان 

بهره برداری شد. 
مـدیــــرعامل بـــرق 

منطقه ای باختر در آئین بهره برداری این پروژه گفت: ظرفیت این پســت 
30 کیلو ولت آمپر و دارای سه فیدر خروجی 20 کیلو ولت و سه کیلومتر 
خط انتقال برق می باشد که برای ساخت آن 700 میلیارد ریال هزینه شده 

است.
به گزارش روابط عمومی برق منطقه ای باختر »مجتبی داودآبادی« با بیان 
اینکه پیش از این تنها یک پست 20/63 کیلو ولت در دلفان وجود داشت 
افزود: این پست امکان پوشش تمام شهرستان را نداشت که با ساخت پست 
دوم، ضریب اطمینان تأمین برق پایدار افزایش خواهد یافت و یک پشتیبان 
نبز برای پســت اول فراهم شــد که علاوه بر جلوگیری از خاموشی ها، رونق 

تازه ای به زیرساخت ها به ویژه در صنعت و کشاورزی خواهد داد.
وی ادامه داد: با بهره برداری از این پروژه، برق کشــاورزی دچار افت فشــار 
نمی شــود و باتوجه به رشــد جمعیت شهری، زمینه توسعه صنعت و طرح 

مسکن ملی از برق پایدار و با کیفیت تأمین می شود.

حفظ اقتدار نیروهای مسلح از اصول بنیادی سازمان 
قضایی نیروهای مسلح است

اقتصاد- چهارمحال و  نقش 
بختیــاری- زهرا مصطفوی: 
مسئول بسیج حقوقدانان 
اســتان به همــراه اعضاء 
هیئت اندیشه ورز با حضور 
قضایــی  ســازمان  در 
نیروهای مسلح با مسئولین 
ســازمان دیــدار و گفتگو 

کردند. روح اله کریمی رییس سازمان قضایی نیروهای مسلح استان چهارمحال 
و بختیاری با اشاره به اصل 172 قانون اساسی و با بیان کلام مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( که فرمودند؛ اهمیت دســتگاه قضایی بالاســت و لیکن اهمیت 
سازمان قضایی نیروهای مسلح از آن هم بیشتر است چرا که شما با افرادی سر 
و کار دارید که امنیت جامعه و کشور در گرو آنهاست، مطالبی را در باب اهمیت 
سازمان قضایی نیروهای مسلح بیان نمود.رییس محاکم نظامی استان با اشاره 
به سبقه 25 ساله سازمان قضایی نیروهای مسلح در خصوص پیشگیری از وقوع 
جرم و ارتقاء و توانمندسازی کارکنان نیروهای مسلح در مباحث دانش حقوقی 
به تشــریح برنامه های ســازمان پرداخت. این مقام قضایی حفظ اقتدار نیروهای 
مسلح را از اصول بنیادی سازمان قضایی نیروهای مسلح برشمرد و بر همکاری 
بسیج حقوقدانان استان در جهت ارتقاء سواد حقوقی اقشار مرتبط با بسیج تاکید 
کرد.ســرهنگ پاســدار عباس پور هم ضمن ارائه گزارشــی از اقدامات بســیج 
حقوقدانان و هیئت اندیشــه ورز کانون، آمادگی خود را برای همکاری در قالب 

انجمن های تخصصی بسیج حقوقدانان اعلام کرد.

انتقال میدان تره بار قزوین
 به بیرون از شهر

اقتصــاد- قزوین- نقش 
رییــس  مافــی:  آزاده 
فرهنگی،  کمیســیون 
ورزشی شورای اسلامی 
شهر قزوین گفت: میدان 
میــوه و تره بار قزوین در 
زمینی به مساحت 250 
هکتــار واقــع در جاده 
بوییــن زهــرا منتقــل 

می شود.قاســم اللهیاری، رییس کمیسیون فرهنگی، ورزشی شورای اسلامی 
شــهر قزوین گفت: انتقال میدان میوه و تره بار طرحی اســت که اعتبار آن 26 
هزار میلیارد ریال بوده و در مرحله تشریفات و انعقاد قرارداد قرار دارد.وی اضافه 
کرد: مدت زمان اجرا و بهره برداری از این طرح 1۸ ماه برآورد شده که قبل از 
آن نیز بایستی تشریفات اداری و مناقصه آن برگزار شود، سپس بیشتر مشاغل 
دیگر مثل میدان از جمله خشکبار و مشاغل مزاحم و پرسروصدا به مکان جدید 
منتقل خواهند شد.اللهیاری در خصوص جانمایی میدان تره بار در جاده بویین 
زهرا اضافه کرد: از آنجایی که بیشتر خودروهای حمل میوه از جنوب شهر وارد 
قزوین می شوند، زمینی در همین حوالی از سوی شهرداری خریداری شده تا 
بتوانیم فازهای مختلفی را برای حمل و نقل بهتر آن اجرایی کنیم.به گفته این 
عضو شورای شهر، اصناف و فعالان صنف میادین میوه و تره بار و حتی خشکبار 
بارها با مســئولان شــهرداری گفتگو کرده اند و تمامی مراحل انتقال با توجه به 

کسب و کار این افراد و براساس تعامل و تفاهم صورت گرفته است.

رویداد
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نتشار بروشور 
و محتوای 
دیجیتال در 
خصوص نحوه 
استفاده بهینه 
و ایمن از گاز 
به ویژه در 
فصول سرد، 
شامل 
روش های 
بایستگی برای 
جلوگیری از 
یخ زدگی لوله ها 
و تجهیزات، در 
دستور کار قرار 
دارد
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نقش اقتصاد- کرمانشــاه- مریم قنبری: مدیرکل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه گفت: به مناسبت هفته 
دولت ۸ سامانه هوشمند نظارت تصویری جدید در محورهای 
مواصلاتی استان کرمانشاه راه اندازی و به بهره برداری رسید.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه 
گفت: به مناســبت هفته دولت ۸ ســامانه هوشمند نظارت 
تصویری جدید در محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشاه 
راه اندازی و به بهره برداری رسید.ســید شــهرام کهریزی 
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه 
گفت: در هفته دولت ۸ ســامانه هوشــمند نظارت تصویری 

جدید در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه به بهره برداری 
رسید که تعداد سامانه های نظارتی استان از 34 سامانه به 
42 ســامانه رسیده اســت.وی درباره اهمیت سامانه های 
هوشــمند نظارتی تصویری گفت: این ســامانه ها علاوه بر 
تشــخیص ترافیک جاده ای؛ ســوانح و تصادفات جاده ای، 
انسداد، تغییرات آب و هوایی را رصد می کنند و در صورت 
بروز هرگونه مشکل امکان خدمات رسانی به هموطنان را در 
کوتاهترین زمان ممکن فراهم می کنند.کهریزی ادامه داد: 
نظارت مســتقیم و مســتمر بر وضعیت جاده ها در راستای 
کنترل ترافیک و اطلاع رسانی برخط از آخرین وضعیت راه ها 

به کاربران جاده ای برای افزایش ایمنی سفر از جمله اهداف 
هوشمندســازی جاده ها است.مدیر کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای اســتان کرمانشاه عنوان کرد: این سامانه ها در 
محورهای کرمانشــاه به کامیاران، کرمانشــاه به بیستون و 
کرمانشاه به قصرشیرین نصب و راه اندازی شده است.سید 
شــهرام کهریزی در پایان افــزود: تصویر این دوربین های 
نظارتی در سایت و اپلیکیشن 141 مرکز مدیریت راه برای 
هموطنان در دســترس است و هموطنان می توانند جهت 
مدیریت ســفرهای خود از این تصاویر و ســایر قابلیت های 

سامانه 141 استفاده کنند.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خبرداد:

راه اندازی ۸ سامانه هوشمند نظارتی جدید در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه

گاز استان در آمادگی کامل برای ورود به فصول سرد سال
مدیر عامل شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری خبرداد:

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: مهندس 
ســلیمیان در بیانیه ای تشریح داشــتند: آمادگی کامل 
شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری برای فصول سرد 
سال با توجه به فرا رسیدن فصول سرد سال و نیاز افزون 
به خدمات گازرســانی در این ایام، شــرکت گاز اســتان 
چهارمحال و بختیاری با برنامه ریزی دقیق و جامع، آمادگی 
خود را برای تأمین گاز و خدمات مرتبط در این فصل اعلام 
می دارد. این آمادگی شــامل چندین محور کلیدی است 

که به تفصیل در زیر آمده است.
۱. بازرسی و نگهداری تأسیسات: ��

الف( بازرســی های مرتب و دوره ای: شــرکت گاز با هدف 
اطمینــان از ایمنــی و بهره وری تأسیســات، برنامه های 
بازرســی دقیق و دوره ای را اجرا می کند. این بازرســی ها 
شامل بررسی وضعیت خطوط لوله، شیرآلات، و تجهیزات 
جانبی برای شناسایی نشتی یا هرگونه نقص فنی می باشد. 
با اســتفاده از تکنولوژی های پیشرفته مانند سیستم های 
نظــارت هوشــمند، می توانیم به طور مســتمر عملکرد 

تأسیسات را پایش کنیم.
ب( نگهداری پیشگیرانه: اقدامات نگهداری پیشگیرانه، از 
جمله تعمیر و تعویض تجهیزات فرسوده، نیز در دستورکار 
قرار دارد. هدف این است که هیچ گونه اختلالی در خدمات 
گازرســانی به وجود نیاید. این اقدامات شامل تمیز کردن 
و مرتفع کردن موانع از خطوط گاز و انجام تعمیرات لازم 

در استیشن های گازرسانی است.
2. تأمین ایمنی و آموزش مشترکان: ��

الف( فرهنگ سازی ایمنی: آموزش و آگاه سازی مشترکان 
در زمینه استفاده ایمن و بهینه از گاز از جمله اولویت های 
ما است. برگزاری کارگاه ها و سمینارهای آموزشی به منظور 
آشنایی کاربران با لوازم گازسوز و نرم افزارهای ایمنی، اقلام 
ضروری اســت. اطلاعات مربوط به نشانه های نشت گاز و 
نحوه برخورد امنیتی با آن، نیز به مشترکان آموزش داده 

می شود.
ب( توزیع محتوای آموزشــی: انتشــار بروشور و محتوای 
دیجیتال در خصوص نحوه اســتفاده بهینه و ایمن از گاز 
به ویژه در فصول ســرد، شــامل روش های بایستگی برای 
جلوگیری از یخ زدگی لوله ها و تجهیزات، در دســتور کار 

قرار دارد.
۳. مدیریت تأمین منابع گاز: ��

الف( پیش بینی نیاز مصرف: شرکت گاز با تحلیل تاریخی 
و پیش بینی نیازهای سال های گذشته، برنامه ریزی دقیقی 
برای تأمین انرژی در فصل سرد دارد و این شامل برآورد 

ضروریات هر منطقه با توجه به الگوی مصرف می باشد.
ب( همــکاری با نهادهای مرتبط: تأمین منابع مورد نیاز، 
مستلزم همکاری نزدیک با تولیدکنندگان و دیگر نهادهای 

دولتی و خصوصی است.
۴. ارائه خدمات اضطراری: ��

الف( تیم های خدماتی آماده به کار: شرکت گاز با تقویت 
واحدهای خدمات اضطراری، تیم های مجربی را در تمامی 
نقاط اســتان مستقر کرده است. این تیم ها آماده اند تا در 
کمترین زمان ممکن به هرگونه مشکل گازرسانی پاسخ 

دهند و در صورت بروز حوادث مرتبط با گاز، به ســرعت 
وارد عمل شوند.

ب( تجهیزات مدرن: استفاده از تجهیزات مدرن برای تشخیص 
نشــتی ها و بروز مشــکلات، از دیگر اقداماتی است که در این 
زمینــه انجام می شــود. ایــن تجهیزات به افزایش ســرعت 

پاسخ دهی و دقت در شناسایی مشکلات کمک می کند.
۵. پایش و بهینه سازی مصرف گاز: ��

 الف( سیســتم های پایش: با نصب سیستم های پیشرفته 
پایــش و کنترل مصرف گاز، شــرکت گاز به شناســایی 
الگوهای مصرف مشترکان کمک می کند و به طور مستمر 

داده های مربوط به مصرف را تجزیه و تحلیل می نماید.
 ب( برنامه هــای کم مصرفــی: برگــزاری برنامه های 

تشویقی برای مشترکان جهت کاهش مصرف گاز در 
فصل ســرد، علاوه بر کمک بــه جلوگیری از کمبود 
منابع، در راستای حفظ محیط زیست نیز مؤثر است.
نتیجه گیری: شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری 
با اجرای این اقدامات جامع و تخصصی، امیدوار است 
بتواند در فصول سرد سال، خدماتی ایمن، مستمر و 
باکیفیت را به مشترکان خود ارائه دهد. ما با تمام توان 
و امکانــات خــود در راســتای رضایتمندی و ایمنی 
مشــترکین خود تــلاش خواهیم کــرد و از تمامی 
شهروندان درخواست داریم که با رعایت اصول ایمنی 
 و اســتفاده بهینــه از گاز، مــا را در این مســیر یاری 

کنند.



هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۸0۱۷002۷9۵ مورخ ۱۴0۳/0۴/۱۱ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای خانم/ یوسف بن محیسن فرزند یابر بشماره شناسنامه ۸۷ صادره از اهواز در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 
۴9۷/۳2 متر مربع مشتمل بر یک باب خانه و محوطه پلاک ۸۵۵ فرعی از ۸ اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۴۵ فرعی 
از ۸ اصلی واقع در قریه ارده رودکنار بخش 2۷ گیلان خریداری از نسق اسماعیل سهرابی محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ ،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 9۱۳/۵۷۸ رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۶/0۳- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/0۶/۱۸

رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر -کیانوش کیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۸0۱۷00۳۳2۴ مورخ ۱۴0۳/0۴/2۴ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
خانم فرهاد طالش ساسانی فرزند انورپاشا بشماره شناسنامه ۷ صادره از رضوانشهر در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 
200/۶۶متر مربع مشــتمل بر یک باب خانه و محوطه پلاک 9۸ فرعی از ۵۴ اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک ۴ فرعی از ۵۴ 
اصلی واقع در قریه بیجارکن بخش 2۷ گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم عبدالحسین طالش پور محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد. 9۱۳/۵۸0 رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۶/0۳ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/0۶/۱۸

رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر - کیانوش کیانی نژاد  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳29۱2۶00۱۴۷۱- مورخ ۱۴0۳/0۳/2۳ صادره از هیئت قانون تعیین تکلیف تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای محمد شاه حسینی فرزند صدراله در قسمتی از ششدانگ یکباب ساختمان 
مسکونی به مساحت 2۴۳/۳2 متر مربع تحت قسمتی از پلاک ۱۵9  فرعی از  ۶۴ اصلی واقع در آرادان  بیع نامه 
عادی تقســبم نامــه موروثی بصورت مع الواســطه از کارخانه ایران اکســیژن موضوع پرونده کلاســه 
۱۴0۱۱2۶000۱۳۳محرز گردیده است. اراضی فاقد سند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.  شناسه آگهی: ۱۷۵۶۱۴9

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۶/0۳ - تاریخ انتشار نوبت دوم :۱۴0۳/0۶/۱۸
  محمد جواد قنبری نیکدل - رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 قطعه شماره ۱ برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200220۱ هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۵/0۵ به 
مساحت ۱0۱۶۴/۵۶ متر واقع در اسلام آباد غرب روستا شوهان در پلاک ۷0 اصلی

 قطعه شــماره 2 برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200220۳ هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۵/0۵ 
به مساحت ۷۱92/۱2 واقع در اسلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی قطعه 
شــماره ۳ برابر رای شــماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200۱۶99 هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۳/2۳ به 
مســاحت ۶۴۵۷/۳۴ متر موقع در اســلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی 
قطعه شــماره ۴ برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200۱۶9۶ هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۳/2۳ 
به مســاحت 9۳۸۳/0۸ متر واقع در اسلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی 
قطعه شماره ۵ برابر رای شماره    ۱۴0۳۶0۳۱۶00200۱۶9۸ مورخ ۱۴0۳/0۵/0۵ به مساحت 

۴۶۱9/۱۸ متر واقع در اسلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی
 قطعه شماره ۶ برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200۱۶9۵ هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۳/2۳  
به مساحت 2229۸/۱9 متر واقع در اسلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی

 قطعه شماره ۷ برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳۱۶00200۱۶9۵ هیات اول مورخ ۱۴0۳/0۳/2۳ 
به مساحت ۶0۶۷/۵۶ متر واقع در اسلام آباد غرب روستای شوهان در پلاک ۷0 اصلی 

 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  
متقاضی آقای عبدالرضا آزادی فرزندحسین  بشماره شناسنامه ۷2۷ صادره از 
اســلام آبادغرب شش قطعه زمین کشاورزی مدر پلاک فرعی از ۷0 اصلی  واقع 
در اســلام آبادغرب روستای شوهان خریداری از برابر مبایعه نامه عادی  محرز 
گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. الف/۱۶۸/۱

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۶/۱۸ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/0۷/0۴
محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

آگهی مفقودی
ســند کمپانی ســواری پژو پــارس مدل ۱۳9۶رنگ ســفید روغنی دوگانه ســوز به  شــماره 
موتور124K0692996 وشماره شاسی NAAN21VE5FH390574 و شماره پلاک ۱۸۸ن99/ 
۵۴ به مالکیت  فاطمه حاج حسینی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.  یزد

)آگهی مفقودی مهر  شرکت پیمانکاری (

  مهر شــرکت پیمانکاری رهاورد سازان مارون  راه ، 
ساختمان و آب  به شماره ثبت 922 سهامی خاص به 
شناسه ملی ۱0۸۶۱9۸۴۴۵0   به نام  شرکت رهاورد 
سازان مارون به مدیرعاملی فرشید پاسیار به شماره 

ملی ۶009۸99۵۷۵ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.نوبت اول ۱۴0۳/۶/۱۱- نوبت دوم ۱۴0۳/۶/۱۸

7
یکشنبه- 18 شهریور ماه 1403 - سال هفتم- شماره 1887

ژی
انر

 و 
ت

نف

شمال دریاچه ارومیه خشک شد 

تجــارت نیــوز: علی رغم کلــی تبلیغات در دولت ســیزدهم 
درخصوص وضعیت رو به بهبود دریاچه ارومیه، تاثیرات شدید 
گرمای وحشــتناک هوا که البتــه برگرفته از کاهش آب این 
پیکره آبی دارد و برخلاف خبرهای مسئولین دولت قبل، این 

دریاچه وضعیت خوبی ندارد.
جدیدترین تصویر هوایی منتشره از نگین آبی آذربایجان که 
در فضای مجازی نیز وایرال شده، حاکی از خشک شدن بخش 
شــمالی دریاچه ارومیه دارد.به نظر می رســد محرمانه شدن 
آمارهای مربوط به تراز، مقدار آب و مساحت آبی دریاچه در 
دولت ســیزدهم که در زمان دولت روحانی هرروزه بصورت 
شــفاف منتشــر می شد تاثیرات خود را اکنون در حال نمایان 
شدن است و دولت مسعود پزشکیان مجبور است این دستاورد 

منفی را هم یدک بکشد.

توزیع میانگین روزانه ۱۳۴ میلیون لیتر بنزین در 
تعطیلات اخیر

ایسنا:  مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران 
از توزیــع میانگیــن روزانه حدود 134 میلیون لیتر بنزین در 
تعطیــلات هفته گذشــته خبر داد و گفــت: برخی ادعاهای 
مطرح شده در فضای مجازی درباره افزایش سهمیه کارت های 
سوخت فریبکاری بوده و افزایش یا کاهش سهمیه کارت های 
سوخت، فقط از طریق سامانه هوشمند سوخت ممکن است.
، کرامت ویس کرمی با اشاره به مصرف بسیار بالای بنزین در 
روزهای گذشته، گفت: هفته گذشته با بالاترین حجم توزیع 
بنزین در ماه های اخیر و حجم بی سابقه مسافر و ترافیک درون 
و برون شــهری روبه رو بودیم، به این ترتیب که در روز شــنبه 
)10 شهریور( 142 میلیون لیتر، یکشنبه )11 شهریور( 137 
میلیــون لیتر، دوشــنبه )12شــهریور( 132 میلیون لیتر، 
سه شــنبه )13 شــهریور( 140 میلیون لیتر، چهارشنبه )14 
شــهریور( 124 میلیون لیتر، پنجشــنبه )15 شهریور( 137 
میلیــون لیتــر و روز جمعه )16 شــهریور( 132 میلیون لیتر 
بنزین در کشــور توزیع شــده که این عدد به صورت میانگین 

حدود 134 میلیون لیتر است. 
وی مقدار مصرف بنزین منطقه گیلان تنها در روز پنج شنبه 
15 شهریور را عدد بی سابقه 9 میلیون لیتر اعلام کرد و گفت: 
وضعیت در اســتان های گیــلان و غرب مازندران که به دلیل 
ترافیــک بیش ازحــد، توزیع بنزیــن و حرکت نفتکش ها را با 
کندی روبه رو کرده بود، هم اکنون عادی شده است. در روزهای 
گذشــته اگرچه موجودی بنزین انبار نفت چالوس صفر بود، 
اما از نظر تأمین بنزین مشــکلی نداشتیم و به صورت پیوسته 
خطوط لوله بنزین انبار نفت رشت و ساری فعال بود و بنزین 
دریافت می کردیم، همچنین، به شــکل زمینی ســوخت را از 
دیگر مناطق همجوار ازجمله رشــت، قزوین، زنجان، همدان 

و اصفهان تأمین می کردیم.

بحران 
سفر

چرا بنزین در گیلان و مازندران
 نایاب شد؟

تصاویر منتشرشــده از شهرهای مختلف دو استان 
گیلان و مازندران در هفته گذشــته نشان می دهد 
که با توجه به ازدحام مسافران پمپ های بنزین بار 
دیگر به محلی برای صف کشی مردم تبدیل شده اند. 
موضوعی که بار دیگر بحران تولید و توزیع سوخت 

در کشور را نمایان ساخت.
بیش از یک سال است که سوخت گیری از پمپ های 
بنزین به معضلی جدی برای دارندگان خودرو تبدیل 
شده است. چنانکه مردم در روزهای عادی هم برای 
دریافت بنزین باید بخشی از ساعات روزمره خود را 
در صف های جایگاه های ســوخت سپری کنند. اما 
این معضل در ایام تعطیلات و پیک مســافرت ها به 
شــکلی بحرانــی نمایان می ســازد. بحرانی که در 
تعطیلات هفته گذشته به شدیدترین شکل خود را 
نشان داد و در روزهایی از هفته در دو استان گیلان 

و مازندران بنزینی پیدا نمی شد.
چنانکه صف های طولانی در پمپ های بنزین شمال 
کشــور و نبــود بنزیــن در تعطیلــی 5 روزه اخیر، 
نارضایتی بســیاری از مسافران و البته بومیان را به 

دنبال داشت.
این اتفاق به شکلی شگفت زدگی مسئولان ذی ربط 
را به دنبال داشــت که گویی این روزها به شــکل 
ناگهانی تعطیل اعلام شدند یا انتظار داشتند که در 
ایــن روزهــا مردم از خانه خود تکان نخورند و برای 
بیرون رفتن از منزل هم از خودرو بنزین سوز استفاده 

نکنند. 
اما طبق انتظار، در هفته گذشته ترافیک های سنگین 
در محور چالوس دیده می شد و ورود تعداد زیادی 
مسافر به استان های شمال کشور، بحث های زیادی 
را برانگیخت. بر این اساس پرسش اساسی این است 
کــه چرا باید تعطیلی 5 روزه، بحران کمبود بنزین 
را در کشــور رقم بزند؟ تعطیلی 5 روزه در کشــور از 
چندین ماه قبل مشــخص بوده و در مواجهه با این 
تعطیلــی، منطقاً انتظار می رود که تعداد زیادی از 

مردم به سفر بروند.
طبق بررســی های انجام شده موضوع کمبود بنزین 
عمدتاً در شهرهای شفت، نور، محمودآباد، چالوس، 
چابکسر، انزلی، رامسر، شاندرمن، تنکابن و بسیاری 
شهرهای دیگر مشاهده شد. برخی از مردم از نبود 
بنزین در برخی شــهرهای آذربایجان نیز روایاتی 

منتشر کردند.

باید گفت که سفر تعداد زیادی از مردم در پی تعطیلی 
از پیش تعیین شده، موضوعی دور از ذهن نبود. حال 
چطور ممکن است در استان های گیلان و مازندران 
که از مهم ترین مقاصد توریســتی مردم از سراســر 

کشور به شمار می آیند، بنزین نایاب شود؟
ترافیک؛ بهانه جدید نبود بنزین! ��

کرامت ویس کرمی، مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، درباره علت نایاب شــدن بنزین 
در گیلان و مازندران به ایلنا توضیح داد که به دلیل 
ترافیــک بیش از حد، نفتکش ها در ترافیک ماندند 
و مشــکل عرضه بنزین فقط در برخی جایگاه ها در 

استان گیلان و غرب مازندران مشاهده شد.
او ضمن برون ســپاری مشــکل تأمین سوخت به 
معضل ترافیک ادعا کرد که مشکلی در تأمین بنزین 

وجود ندارد.
جالب اســت که این اظهارات روزی بیان شــد که 
صف های طویل در پمپ های بنزین گیلان و غرب 
مازندران مشــاهده می شــد و برخی از نایاب بودن 
بنزین نیز ســخن به میــان آوردند. اگر مدیرعامل 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی فقط یک روز 
به این استان ها سفر می کرد و وضعیت را از نزدیک 

می دید، احتمالاً هیچ گاه چنین ادعایی نمی کرد.
از ســوی دیگــر، مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، دلیل تعطیلی به اصطلاح موقتی 
جایگاه ها را مشــکل ترافیک دانســت. حال نکته 
اساســی این جاست که این تعطیلی موقتی نبود و 
در برخی جایگاه ها علناً بیش از دو روز، بنزینی پیدا 

نمی شد.
نکته دیگر این است که چطور می توان مشکل تأمین 
ســوخت را که مشــخصاً به شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی مربوط می شــود، از سر خود باز 

کرد و به عاملی بیرونی مانند ترافیک نسبت داد؟
صحبــت از ترافیک به مثابه عامل مشــکل تأمین 
بنزین، نشان از نپذیرفتن مسئولیت ها دارد که امری 
ســابقه دار در شــرکت های تابعه وزارت نفت است. 
تعطیلی 5 روزه، از چندین ماه قبل مشخص بوده و 
کارمندان شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
موظف بودند که از هفته های قبل خود را برای ورود 
مسافران آماده کنند و بنزین موردنیاز را به جایگاه ها 

توزیع کنند.
آتش بی برقی بر دامان بنزین ��

مسافران و گردشگران در هفته گذشته تنها با بحران 
کمبود بنزین مواجه نبودند و ناترازی برق نیز گریبان 
آن هــا را گرفت.چنانکه در برخی جایگاه ها به دلیل 
قطعی برق و خاموشی، روند سوخت رسانی با مشکل 
مضاعف مواجه شد. نبود برق، پمپاژ بنزین را با مشکل 
مواجــه می کنــد و اگر ژنراتــور در جایگاه ها وجود 
نداشته باشد، جایگاه به کل تعطیل می شود.برخی 
جایگاه ها در اســتان های شــمالی کشور به دلیل 
کمبود ژنراتور، قابلیت سوخت رسانی تنها به صورت 
محدود داشتند. این موضوع مشکل کمبود سوخت 

را بیش از پیش کرد.
تناقض تأمین بنزین در مقاصد توریستی ��

تأمین بنزین موردنیاز در استان هایی که منطقاً در 
تعطیلات، حجم زیادی از مسافر را به خود می بیند، 

امری بدیهی است.
پر بودن انبار ذخیره سوخت استان ها و فراهم کردن 
زیرســاخت های مناســب به جهت تأمین سوخت 
موردنیاز شهروندان از وظایف این شرکت است. آن 

طور که مسئولان ادعا می کنند، از ورود حجم زیادی 
از مسافر به استان های شمالی تعجب کردند و سفر 
مردم در تعطیلی 5 روزه را پیش بینی نکرده بودند.

جالب است که ورود مسافر به مشهد پیش بینی شده 
بود و هیچ مشکلی در زمینه تأمین سوخت در این 
شهر وجود نداشت. پیش از این نیز دولت برای زائران 
اربعین 4000 میلیارد ریال بودجه اختصاص داد و 
در آن مقطع نیز مشکلی برای تأمین بنزین مسافرانی 

که برون مرزی هم بودند ایجاد نشد.
البتــه در این برهه تأمین ســوخت تنها محدود به 
گیلان و مازندران نبود. در این دو استان در ساعاتی 
سوخت رســانی به صفر رســید، اما سایر شهرها و 
جاده ها نیز سرعت چندانی در تأمین سوخت مورد 

نیاز شهروندان نداشتند. 
طبق اطلاعات به دست آمده در استان ها و مسیرهای 
متصل به جنوب تهران امکان دریافت بنزین با نرخ 
آزاد وجود نداشــت. جایگاه هایی هم که بنزین آزاد 
عرضه می کردند کارت ســوخت نداشتند تا افرادی 
که کارت ندارند ســفری پر از ســرگردانی را تجربه 

کنند.   
ادعای خالی بودن ذخایر بنزین ��

از ســوی دیگــر نکته ای که برخــی خبرنگاران و 
رسانه ها به آن پرداختند، موضوع خالی بودن انبار 
بنزین چالوس است. گفته می شود که ذخایر بنزین 
کشــور نسبت به پارســال خالی تر بوده و ذخیره 
بنزین چالوس به صفر رســیده بوده است. این در 
حالی اســت که ذخیره سازی مخازن خالی تقریباً 
2 ماه زمان می برد.اگر این ادعا صحت داشته باشد 
یعنی مسئولان از تیرماه سال جاری وقت داشتند 
که از استان های قزوین، زنجان، همدان و اصفهان 
با کامیون های سوخت رسان، بنزین را به استان های 
شــمالی منتقــل کنند یا روی بــه واردات بنزین 
بیاورند. اما هیچ یک از این اقدامات انجام نشــد و 
انبــار ذخیره خالــی ماند.حال اگر انبار منطقه ای 
ذخیره سوخت نداشته باشد، دیگر ترافیک و ورود 
حجم زیادی مسافر، متغیری تاثیرگذار در مشکل 
سوخت رســانی نخواهد بود. حسین سلاح ورزی، 
رئیس سابق اتاق بازرگانی ایران، در پستی که در 
شبکه ایکس منتشر کرد، در همین زمینه عنوان 
کرد: »اگر شــایعه اهمال عامدانه دولت سیزدهم 
بــرای واردات و انبــار بنزیــن در مخازن در دو ماه 

پایانی عمرشان واقعیت داشته باشد، باید گفت که 
میزان رذالت در عالم سیاســت کشــور به رکورد 

جدیدی دست پیدا کرده است.«.
البته همچنان مشــخص نیست که این ادعا چقدر 
صحــت داشــته باشــد. اما با توجه بــه گفته های 
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، 
مبنی بر نبود بحران تأمین بنزین در اســتان های 
شمالی، احتمالاً هیچ گاه آماری دقیق از این موضوع 

هویدا نشود.
عامل درگیری مشکلات زیرساختی است ��

در مواجهه با تعطیلی از پیش تعیین شــده، منطقاً 
باید مسئولان خود را برای سفرهای توریستی آماده 
کننــد. مردمــی که هر روز درگیر معیشــت خود 
هستند، منطقاً در مواجهه با تعطیلی 5 روزه، به سفر 

می روند تا اندکی دل خوشی را تجربه کنند.
حال مسئولان که ناتوان از تأمین مایحتاج بدیهی 
مردم هســتند، تنها دل خوشــی مردم را تبدیل به 
درگیری و بحران کرده اند. تا جایی که بسیاری از 
مردم محلی نسبت به وجود صف های طولانی در 
پمپ بنزین که زندگی روزمره آن ها را مختل کرده 
بــود، اعتراض خود را بیان کردند.نکته موردتوجه 
آن جاست که اگر مسئولان به فکر افزایش ظرفیت 
ذخیره جایگاه ها، قرارگیری جایگاه های ســیار یا 
بسیاری دیگر از اقدامات زیرساختی می افتادند، آیا 
اعتراضی نسبت به اختلال در روند روزمره به وجود 
می آمد؟ اساساً اگر مسئولان، بدیهیات زیرساختی 
زندگی روزمره افراد را تأمین کنند، آیا درگیری و 
اختلال در روند روزمره به وجود می آید؟اساساً در 
کشــوری نفتی، مشکل تأمین بنزین و کمبود آن، 
مســتقیماً متوجه دولت است؛ چراکه تنها متولی 
آن است. مشکل کمبود بنزین به دلیل مشکلاتی 
چون فرسودگی نیروگاه ها، مشکلات سرمایه گذاری 
و نبود منابع ارزی، تحریم ها و نحوه قیمت گذاری 

آن، به بحرانی بزرگ تبدیل شده است. 
از ســوی دیگر در این بحران نیز در حالی انگشــت 
اتهام به سمت مردم گرفته می شود که حمل و نقل 
عمومی نیز وضعیت چندان مناســبی ندارد و تهیه 
بلیــت اتوبــوس، قطار و هواپیما به همین راحتی ها 
امکان پذیر نیست. بدین گونه است که در سال 1403 
مسافرت برای مردم ایران تبدیل به یک بحران شده 

است. 
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رئیس هیات مدیره فدراسیون صادرات انرژی و 
صنایع وابســته ایران گفت: امســال ناترازی 19 
هزار مگاوات بود اما ممکن است این عدد به 24 
هزار مگاوات افزایش یابد و لازم است برای گذر 

از این شرایط تدابیر لازم اندیشیده شود.
حمیدرضا صالحی در گفت وگو با ایســنا، با بیان 
اینکه دولت چهاردهم سعی دارد که با صداقت با 
مردم صحبت کند و وعده دروغین به مردم ندهد 
بنابراین انتظار می رود خیلی شــفاف مســائل و 
مشــکلات مطرح و مســوولیت شــرایط فعلی 
پذیرفته شــود، گفت: اگــر دولت به دنبال حل 
چالش های صنعت برق باشد و اراده جدی برای 
این موضوع وجود داشته باشد، می توانیم نسبت 

به آینده امیدوار باشیم.
وی بــا اشــاره به موضوعاتــی که حل آن باید در 

اولویــت دولت چهاردهم قرار بگیرد، اظهار کرد: 
نباید روی تصمیمات اشــتباهی که در گذشته 
اتخاذ شــده پافشاری شــود، باید در زمان کوتاه 
راهکارهای گذشــته را تغییــر دهیم و به دنبال 
راه حل های جدید باشــیم.دبیرکل ســندیکای 
صنعت برق با اشــاره به ناترازی در صنعت برق، 
گفــت: در حوزه صنعت برق باتوجه به کمبودی 
که در بخش تولید و تقاضا ایجاد شده با مشکلاتی 
مواجهیم؛ تقاضا هر سال افزایش می یابد و علاوه 
بر آن با گرمایش زمین هم روبروایم که باید برای 
آن فکر اساســی شــود.صالحی با تاکید بر اینکه 
تابســتان امسال ناترازی بیش از سال های پیش 
بود اما تا روزهای آینده شــاهد کاهش ناترازی 

خواهیم بود، گفت: نگرانی اصلی برای تابســتان 
سال آینده است که میزان ناترازی بیش از حال 
حاضر شود، اگر امسال ناترازی 19 هزار مگاوات 
بود، ممکن اســت این عدد به 24 هزار مگاوات 
افزایش یابد.وی ادامه داد: اگر چنین اتفاقی بیفتد 
باتوجه به ناپایداری های شبکه )ناشی از کاهش 
فرکانس و ولتاژ( ممکن است با مشکلات جدی 
مواجه شــویم، لذا برای عبور از این شــرایط باید 
اقداماتی در دستور کار قرار بگیرد، بنابراین لازم 
اســت در ایــن شــرایط توســعه نیروگاه های 
تجدیدپذیــر در دســتور کار جدی قرار بگیرد و 
موانع اخذ تأمین مالی از صندوق توســعه ملی 
برطرف شــود. رئیس هیات مدیره فدراســیون 

صادرات انرژی و صنایع وابسته ایران با تاکید بر 
اینکه باید بتوان با اســتفاده از ظرفیت تابلو سبز 
در بــورس انرژی شــرایطی را فراهــم کنیم تا 
ســرمایه گذاران به راحتــی و با امنیت اقتصادی 
نســبی ســرمایه گذاری و این بخش را بتوانند 
راه اندازی کنند تا برای ســال آینده بخشــی از 
ناترازی جبران شود، اظهار کرد: نمی توان در کوتاه 
مدت عدد بزرگی را از ناترازی برق کم کرد چراکه 
زیرساخت کشور برای ساخت نیروگاه خورشیدی 
در مقیاس بزرگ وجود ندارد و فرایند کار زمان بر 
خواهد بود.به گفته صالحی با وجود این شــرایط 
بازهم می توان بخشی از ناترازی برق را از طریق 
انرژی خورشیدی برطرف کرد، علاوه بر این باید 
به فکر توســعه نیروگاه هــای حرارتی و ارتقای 

راندمان آن ها باشیم.

رویداد

لزوم تدابیر جدی برای صنعت برق
احتمال افزایش ناترازی برق به ۲۴ هزار مگاوات
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آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 برابر رای شماره ۱۴0۳۶0۳29۱2۶00۱۴0۳ مورخه ۱۴0۳/0۳/22 صادره از هیئت قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض امین نظری فرزند اکبر در قســمتی از 
ششدانگ یکباب مغازه به مساحت ۴۳متر مربع تحت قسمتی از پلاک ۷0 فرعی از  
۷۳ اصلی واقع در آرادان  بیع نامه عادی تقسبم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از 

حیدر باصری موضوع پرونده کلاسه ۱۴02۱2۶000۴۱2محرز گردیده است.
2- برابر رای شــماره ۱۴0۳۶0۳29۱2۶00۱۴0۷ مورخه ۱۴0۳/0۳/22 صادره از هیئت 
قانون تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض قاســم ابوالی اماقلی در قسمتی از 
ششدانگ یک باب مغازه به مساحت ۳۴/۵۷ متر مربع تحت قسمتی از پلاک ۷0 فرعی 
از ۷۳ اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسبم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از 

حیدر باصری موضوع پرونده کلاسه ۱۴02۱2۶000۴20 محرز گردیده است.
 اراضی فاقد سند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه آگهی: ۱۷۶0۴۱۵

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴0۳/0۶/۱۷ -  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴0۳/0۷/02
محمد جواد قنبری نیکدل - رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان   

ابلاغ رای 
سرکار خانم فاطمه علی محمد خانی

با سلام و احترام
به اســتحضار می رســاند،یک فقره رای دیوان هیئت تخلفات اداری به شماره  

۴00۳/۴9۴۶۴/م/۱۴0۳
به نام شــما ثبت و صادر گردیده است. لطفا تا تاریخ ۱۴0۳/0۶/۳۱ به واحد امور 
اداری اداره آموزش و پرورش شهرستان آرادان مراجعه کرده و نسبت به دریافت 

آن اقدام فرمایید.
مدیریت آموزش و پرورش شهرستان آرادان  



)نوبت دوم-آگهی دوم(

دهیاری ناصریه رفسنجان

دهیاری ناصریه در نظر دارد  آسفالت  معابر ناصریه به متراژ ۱0هزار متر اسفالت )تامین قیر توسط بنیاد(و۵00متر مربع به صورت ازاد را با مبلغ  برآورد اولیه 
۱۷/000/000/000 ریال از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران صلاحیت دار و واجد شرایط واگذار نماید.

واجدین شرایط می توانند از تاریخ ۱۴0۳/0۶/۱۸ لغایت ۱۴0۳/0۶/2۴ جهت دریافت اسناد مناقصه با ارائه مجوزهای لازم و صلاحیتهای کاری به دفتر دهیاری 
روستای ناصریه  مراجعه نمایند.دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است و هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

)نوبت دوم-آگهی دوم(

دهیاری هرمز آباد رفسنجان

دهیاری هرمزآباد در نظر دارد زیرســازی و آســفالت  معابر هرمزآباد را با مبلغ  برآورد اولیه  2۷/000/000/000ریال از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران 
صلاحیت دار و واجد شرایط واگذار نماید.واجدین شرایط می توانند از تاریخ۱۴0۳/0۶/۱۸ لغایت ۱۴0۳/0۶/2۴ جهت دریافت اسناد مناقصه با ارائه مجوزهای 
لازم و صلاحیتهای کاری به دفتر دهیاری روستای هرمزآباد واقع در خیابان مفتح مراجعه نمایند.دهیاری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است و 

هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی
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نقش زنان در مصرف بهینه آب 

اهمیت آب به عنوان یکی از اصلی ترین نیازهای موجودات 
بعد از هوا، برای زنده ماندن بر روی کرهٔ زمین بر هیچ کسی 

پوشیده  نیست. 
علاوه بر بخشی از آب که برای آشامیدن استفاده می شود، 
از آب در مصارف دیگری همچون شستشــو، پخت وپز، و 
نظافــت، و… اســتفاده های فرآوانی می کنند. آب نه تنها 
برای حفظ حیات موجودات زنده بلکه برای رشــد و حیات 
گیاهان نیز بسیار مهم است. این عنصر گرانبها در مواردی 

همچون کشاورزی و صنایع مختلف استفاده می گردد.
تجربــه ثابــت کرده اند که در بحرانهــای انرژی افراد وقتی  
اراده کرده اند توانسته اند حتی با تقلیل مصرف آب به میزان 

50 درصدنیز به طور عادی به زندگی خود ادامه دهند.
این مهم اتفاق نیفتاده است مگر با تغییرات رفتاری مصرف 
کننــدگان، بــا توجه به افزایش جمعیت و تقاضای زیاد آب 
ســالم بایــد صرفه جویی در مصــرف آب را از همین امروز 
شــروع کنیم. اگر هرشــهروندی حداقل در هر روز یک لیتر 
آب صرفــه جویــی کند، قطعاً می توانــد تفاوت زیادی در 
وضعیت آب آشــامیدنی ایجاد کند. اگر شــما یک لیتر آب 
ســالم را ذخیره کنید، این میزان آب ذخیره شــده توسط 
شــما می تواند به کودکی که به آب ســالم دسترسی ندارد 

زندگی دهد.
از دانــهٔ کــه در خاک فرو مــی رود تا لقمه نانی که بر دهان 

می گذاریم، میزان قابل توجهی آب مصرف می شود.
زنان، بانک اطلاعات مدیریت مصرف آب در کشور و بانک 
اطلاعات بازچرخانی آب خاکســتری در منازل هســتند. 
بنابراین اگر بخواهیم سیاســت گذاری صحیحی در زمینه 
نحوه مدیریت مصرف آب، نحوه بازچرخانی آب خاکستری 
یا بحث فاضلاب داشته باشیم، قطعاً نیازمند مشارکت بانوان 

هستیم.
زنان دارای نقش کلیدی در انتقال فرهنگ و الگوی صحیح 
مصــرف بــه فرزندان بوده و باید در تصمیم گیری ها، برنامه 

ریزی ها واجرای برنامه ها مشارکت داشته باشند.
زنان بیشتر از مردان در معرض اثرات نا مساعد کم آبی قرار 
می گیرنــد پس لازم اســت این گــروه از افراد جامعه توجه 
ویژه ای به رعایت  الگوی مصرف بهینه آب داشته باشند. 

زنان نقش مهمی در مدیریت مصرف آب را بازی می کنند 
و به دلیل وجود همین نقش زنان دارای دانش قابل توجهی 
در ارتبــاط بــا منابع آب هســتندو بنابراین کلید موفقیت 
برنامه ها و سیاست های توسعه منابع  آب محسوب می شوند.

اصولاً  خانم های خانه بالاترین حجم آب را مصرف می کنند. 
)برای درســت کردن غذا و شستشــو   ماشــین ظرفشویی 
ولباس شــویی ( افرادی که همواره نقش تعیین کننده ای 
در جامعــه دارنــد و آداب و اصول اخلاقی که در دل جامعه 
نشــر پیدا می کند از نگاه و آگاهی آنها سرچشمه می گیرد. 
حال می توان مسئله حائز اهمیت صرفه جویی در آب را از 
خانه ها فرهنگ سازی کرد و در جامعه نتیجه آن را دریافت 

کرد.
زنان مدیریت خانواده را به لحاظ معنوی و تربیت فرزندان 
و همچنین مدیریت منابع و انرژی غذایی را برعهده دارند 
از این رو می توانند نقش مهمی در اصلاح الگو و هدر رفت 

آب داشته باشند.
با نگاهی ســاده اما عمیق بسیاری از کاستی ها در خصوص 
آب رفع خواهد شــد اگر هر فرد خود را مســئول بداند و اگر 
مدیران خانه و تربیت کنندگان نسل آینده بدانند که همه 
این تلاش و دادن آگاهی صرفاً برای نسلی است که از آنها 

به یاد گار می ماند.
همه افراد اعم از یک فرد یا خانواده و فعالان حوزه اجتماعی 
چه در شــهر و چه روســتا، در مورد مســئله آب مسئولیت 
دارند و می توانند تاثیرگذار بوده و شرایط را تغییر و بهبود 

دهند.
و مهم اینکه ، توجه به نقش و جایگاه زنان و چگونگی نحوه 
مصــرف آنــان و همچنین نحوه برخورد زنان با مشــکلات 
زیستی محیطی و توجه به تدابیر و چاره اندیشی های آنان 
سزاوار اهمیت و رسیدگی بیشتر است و همچنین برگزاری 
کلاس های آموزشی و ارتباط گیری با زنان جامعه و افزایش 
اطلاعاتی بانوان با روشــهای حضوری، آنلاین و یا مراجعه 
نیروهای ســازمان آب جهت آموزش قطعاً تاثیرات مهم و 

رضایت بخشی بهذحا خواهد داشت. 
گاهی این سؤال  در اذهان مصرف کنندگان ایجاد می شود 
که چرا با وجود دریافت آب بها توسط شرکتهای تولید و 
توزیــع آب، ایــن همه به مقوله صرفــه جویی پرداخته و 
تأکید می شود؟ مصرف کنندگان آب باید آگاه باشند که 
عــدم صرفه جویی و مصرفخــارج از الگوی مصرف باعث 
تهدیــد جــدی بحران آب در آینده خواهد شــد و اجرای 
سیاست مدیریت عرضه نتوسط شرکت های آب وفاضلاب 
با توجه به رشد فزاینده جمعیت کشور یا امکانپذیر نخواهد 
بــود و بــا این که با چالش مواجه خواهد شــد. دلایل این 
امریکــی افزایش هزینه های  اســتحصال و توزیع آب در 
طول زمان و نیاز به سرمایه گذاری بیشتر در زمینه تولید 
آب و دوم دراختیار نداشــتن پتانسیلهای آبی نامحدود با 
کیفیت مطلوب می باشد. در بخش پیشگیری و مبارزه با 
آلودگی منابع آب قوانینیوجود دارد که به رغم لازما الاجرا 
بودن آن قوانین، متأســفانه کمتر شــاهد اجرا و اعمال آن 

هستیم.

آسرین مقصودی 
روزنامه نگار
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یادداشت

قیمت دیش ماهواره استارلینک نصف شد! خبر بد برای طرفداران آیفون! جدیدترین شاسی بلند ایران خودرو در راه بازار
اســپیس ایکــس یک قدم به عرضــه دیش اینترنت 
ماهواره ای اســتارلینک مینی نزدیک تر شــد. اخیراً 
تصاویر این دیش همراه تأییدیه کمیسیون ارتباطات 
فدرال )FCC( مشاهده شده و ایلان ماسک نیز اعلام 
کرده اســت قیمت آن تقریبــاً به  اندازه نصف قیمت 
دیش معمولی این شــرکت خواهد بود. مهندســی 
اوکراینی به  نام »اولگ کوتکوف« اولین تصاویر دیش 

استارلینک مینی را در شبکه اجتماعی ایکس به اشتراک گذاشته است. طبق 
تأییدیه FCC، این دیش دارای یک روتر داخلی است که از باندهای 2.4 و 5 
گیگاهرتز با فناوری های ۸02.11ax و MIMO 3x3 پشتیبانی می کند. این 
دســتگاه همچنین یک درگاه اترنت دارد که امکان اتصال مســتقیم به آن را 

فراهم می کند.

آیپــد مینــی و ایرپاد مکس جدید احتمالاً در رویداد 
این هفته اپل معرفی نخواهند شــد؛ باید حداقل یک 

ماه دیگر منتظر رونمایی از آیپد مینی 7 بمانید.
بــه نقــل از دیجیاتو، رویداد اپل برای معرفی ســری 
آیفــون 16 و برخــی دیگــر از محصولات جدید این 
شرکت تا چند روز آینده برگزار می شود، اخبار جدید 
حاکی از آن است که قرار نیست در این رویداد شاهد 

رونمایی از سری جدید آیپد مینی یا ایرپاد مکس باشیم. درحالی که پیش ازاین 
تصور می شد نسل جدید آیپد مینی در رویداد سپتامبر اپل معرفی شود، بنابر 
گزارش »مارک گرمن« از نشریه بلومبرگ، اپل هنوز درحال کار روی آیپدهای 
جدید است و در رویدادی که تا چند روز آینده برگزار می شود، خبری از آیپدها 

نخواهد بود. 

ایران خودرو قصد دارد محصول دیگری از گروه هایما 
بــه نــام 6P را به بــازار بیاورد.پس از ورود محصولاتی 
مانند هایما ۸S ،S5 ،S7 و 7X این بار نوبت به ورود 
 6P 6 رسیده است. هایماP شاسی بلند دیگری به نام
قرار بود مدت ها قبل به ایران بیاید که ظاهراً ورود آن 
به بازار لغو شــد، اما حالا دوباره این خودرو در کشــور 
دیده شــده و احتمال حضور آن بیشــتر شــده است. 

همان طور که به نظر می رســد، هایما 6P از پلتفرم مشــترکی با مدل S5 بهره 
می برد؛ این بدین معنی است که ما در اصل با نسل دوم و نسخه هیبریدی هایما 
S5 که چند ســالی اســت در ایران خودرو تولید می شود مواجه هستیم. طراحی 
6P به طورکلی نسبت به S5 تغییر یافته و چهره ای مدرن تر و تهاجمی تر به خود 

گرفته است. 

اینفوگرافیک

بازار غیر مولد خودرو

 در بازار خودرو، قیمت برای همه مهم اســت و چیزی که 
مردم نســبت به آن حســاس هستند، قیمت است. قیمت 
هم متأثر از عوامل مختلفی اســت. از آنجایی که اولاً بازار 
خودروی ما مثل خیلی از بازار غیر مولد دیگر مثل مسکن 
غیر مولد اســت، لذا کاملًا دلاری اســت؛ به این معنا که با 

نوسانات دلار قیمت هم بالا و پایین می شود.
دوم حکمران اصلی این بازار دلال ها و واسطه گران هستند 
نه دولت و کنترل آن از دست دولت خارج شده است. سوم 
اینکه به دلیل عدم ثبات شرایط اقتصاد کلان ما مثل تورم، 
تحریم ها و سیاســت خارجی ما با نوســانات دلار مواجه 
هســتیم که آن هم بر بازار خودرو اثرگذار اســت؛ بنابراین 
بــازار خــودروی ما یک بازار غیر مولد دلاری اســت که از 
دســت دولت خارج شده است. قاعدتاً در این بازار دلالان 

حرف اول را می زنند.

در ایــن شــرایط تقاضای غیر مؤثــر در بازار دارد جولان 
می دهد، یعنی بیش از 70 درصدشان به دنبال کاسبی و 
ســود هســتند و نه به دنبال نیاز مصرفی. حل این مسئله 
نیاز دارد که ما طرف تقاضای بازار را کنترل کنیم، یعنی 
سیاست هایی را اعمال کنیم که منجر به کنترل تقاضای 

غیرموثرو تقاضای سفته بازی در بازار می شود.
برای این منظور ما چاره ای نداریم جز اینکه سیاست هایی 
را اعمال کنیم که جلوی دلالی را بگیرد. نهادی که می تواند 
جلوی این وضعیت را بگیرد، وزارت صمت قاعدتاً نیست. 
من همواره گفته ام این وزارت اقتصاد و ســازمان مالیاتی 
هستند که متولی امر مدیریت گردش نقدینگی سرگردان 
در بازارند، چون نقدینگی ســرگردان در بازار اســت که 
تقاضای سفته بازی را در بازارهای مختلف ایجاد می کند.

وزارت اقتصــاد بایــد بیاید و معاملات بــازار خودرو را در 
سامانه جامع معاملات بازار خودرو بیاورد تا آنجا بتواند به 
طــور برخــط تمام تحرکات فعــالان بازار را رصد کند و از 
طریق ابزارهای مالیاتی محدودسازی و ممنوع سازی کند 
تا بتواند انگیزه ســفته بازی را از فعال بازار خودرو بگیرد. 

در ایــن شــرایط قول می دهم خیلــی از این خودروها در 
دســت بــازار می ماند، چون بیــش از نیاز مصرف کننده، 
خودرو داریم.نکته بعدی اینکه در این بازار با این وضعیت  
هر چقدر مجوز واردات دهید و واردات خودرو بیشتر بشود 
یا مجوز تولید افزایش خودرو بدهید یا خودروســازهای 
جدیــد اضافه کنید هیــچ اتفاقی در قیمت نخواهد افتاد. 
شــاید در کوتاه مدت تغییراتی ایجاد شــود، اما مسئله به 
صورت ریشــه ای حل نشــده اســت. ما با یک بازار دلالی 
ســیری ناپذیر مواجهیم که هرچقدر اضافه کنید هنوز جا 
دارد و هیچ اتفاقی در میان مدت و بلند مدت در قســمت 
قیمــت خودرو نمی افتد.صنعت خــودرو نیاز دارد هم به 
لحــاظ کاهش قیمت تمام شــده و هــم به لحاظ افزایش 
کیفیت و بهبود بهره وری از دست دولت خارج شود، چون 
تجربه چهار دهه نشــان داده که خودروساز دولتی موفق 
نیست، مثل همه بخش های دولتی دیگر. به ویژه در کشور 
ما که به نظر ما با یک عدم بلوغ سیاسی در حوزه اقتصاد 
مواجهیم و در نتیجه ناکارامد هستیم؛ لذا قدم اول، رهایی 
از این پدیده همیشــگی صنعت خودرو اســت که دست 

دولت از آن خارج شــود و به دســت بخش خصوصی برود؛ 
یعنــی هــم ایران خودرو و هم ســایپا را به دســت بخش 
خصوصی دهیم و بگوییم سهامدار اصلی خودت بیا تصمیم 
بگیر در خصوص اینکه چه کسی منصوب بشود، چه کسی 
بماند، چه کســی مدیرعامل بشــود، کدام پروژه عملیاتی 
بشود و چه شرکت های زیان دهی بمانند و کدام ها جمع 
بشوند؛  یعنی خود سهامدار خصوصی تصمیم بگیرد. قطعاً 
بخش خصوصی هیچ وقت اجازه نمی دهد که به این شدت 

ناکارآمدی در صنعت دیده بشود.
شرط دیگری هم وجود دارد؛ اینکه ما یک بستری را مهیا 
کنیم. در یک بســته حمایتــی جامع به بخش خصوصی 
بگوییم ما فضا را به دســت تو می دهیم، ولی اولاً حمایت 
من مشروط است؛ یعنی اگر رشد کردید حمایتم را بیشتر 
می کنم؛ ثانیاً از یک زمانی به بعد دیگر من هم حمایت هایم 
را قطع می کنم تا به بلوغ مدیریتی و بنگاه داری برسید و 
وارد فضای رقابت شــوید؛ مثل افزایش واردات خودرو به 
مرور، کاهش تعرفه واردات خودرو به مرور و سیاست های 

این چنینی.

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی سه طرح آبرسانی در شهرستان سوادکوه
در هفته دولت، در شهرســتان ســوادکوه دوطرح آبرسانی در مجتمع 
نجارکلا و روستای دیسر افتتاح و عملیات اجرایی یک طرح آبرسانی در 
روستای سرین با حضور مسئولان استانی و شهرستانی آغاز شد.در این 
مراسم مدیرعامل آبفا مازندران با اشاره به اجرای طرحهای آبرسانی در 
مناطق روستایی طی چند سال اخیر گفت: با اجرای این طرحها، بسیاری 
از ســاکنان مناطق روســتایی کم برخوردار به آب شــرب سالم و پایدار 
دســت یافتندبهزاد برارزاده به افزایش بی ســابقه دمای هوا در چند روز 
گذشته اشاره و تصریح کرد: با تلاش همکاران شرکت، تدابیر لازم برای 
رفع تنش آبی در تابستان امسال اندیشیده شد. او با اشاره به اینکه در 
مازندران مناطقی وجود دارد که دچار کمبود آب هســتند افزود: این 
مناطق شناسایی و راهکارهای رفع این کمبود به صورت کتابچه تنش 
آبی تدوین شد که بر اساس آن برنامه های بلند مدت، میان مدت و کوتاه 
مــدت در حــال انجام اســت.مدیرعامل آبفا مازندران با بیان اینکه طی 
سالهای اخیر بسیاری از روستاها تحت پوشش شرکت قرار گرفت تصریح 
کرد: با توجه به منابع آبی موجود در این روستاها، طرح های آبرسانی با 
هدف دسترسی به ساکنان آن به آب شرب سالم و پایدار درحال اجراستاو 
در ادامه سخنانش، با اشاره به اجرای طرحهای آبرسانی در شهرستان 

سوادکوه گفت: آبرسانی به مجتمع نجارکلا شامل احداث یک باب مخزن 
ذخیره به حجم 500 مترمکعب می باشد که روستاهای چهارقرا از جمله 
گردنه ســر- اســبوکلا -نجارکلاو اسپرز با جمعیتی بالغ بر 4۸00 نفر را 
پوشش می دهد. برارزاده اعتبار هزینه شده در این طرح را 30 میلیارد 
ریال عنوان و تصریح کرد: به منظور تأمین آب شرب سالم و پایدار 1۸0 
نفر از ســاکنان روستای دیســر نیز عملیات بهسازی دو دهنه چشمه، 
احــداث یــک باب مخزن ذخیره به حجم 100 مترمکعب و اجرای خط 
انتقال به طول 2500 متر انجام شد.مدیرعامل آبفا مازندران ادامه داد: 
برای اجرای این طرح 23 میلیارد ریال اعتبار صرف شــد. برارزاده در 
بخش دیگری از سخنانش از آغاز عملیات اجرایی احداث یک باب مخزن 
ذخیــره بــه حجم 200 متر مکعب با پیش بینــی 70 میلیارد ریال در 
روستای سرین خبر داد و گفت: با اتمام این طرح 1600 نفر از آب شرب 
سالم و پایدار برخوردار می شوند.فرماندار سوادکوه نیز ضمن گرامیداشت 
هفته دولت به اجرای دهها طرح و پروژه در این ایام در این شهرستان 
اشاره و تصریح کرد: اجرای طرحهای زیربنایی مانند طرحهای آبرسانی 
در رونق و توســعه شهرســتان مؤثر اســت که از این بابت از تلاش های 

مدیرعامل و کارکنان آبفا قدردانی می شود.

 آبفا مازندران حائز رتبه برتر جشنواره شهید رجایی 
در چهارمین سال متوالی

شرکت آب و فاضلاب مازندران برای چهارمین سال متوالی در جشنواره شهید 
رجایی رتبه برتر را کســب کرد که امســال این رتبه در بخش اجرای مصوبات 

سفرهای استانی رئیس جمهور بوده است.
هر ساله جشنواره شهید رجایی در راستای ارائه نتایج بررسی و ارزیابی عملکرد 
دستگاههای اجرایی پس از هفته دولت و قدردانی از تلاشهای دولتمردان برگزار 
می شود به همین منظور شرکت آب و فاضلاب مازندران در بخش اجرای مصوبات 
سفرهای استانی رئیس جمهور به عنوان دستگاه برتر برگزیده و معرفی شد و 
لوح تقدیری از سوی یوسف نوری استاندار مازندران و فرج ا... فتح ا... پور رئیس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی و دبیر جشنواره شهید رجایی به بهزاد برارزاده 

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران اهداء شد.

مرتضی مصطفوی 
 کارشناس خودرو


